
16 EYLÜL 2022 YıL: 64 SAYı: 3226 ıSSn 1300-3666

“Tüccar, milletin emeği ve

üretimini kıymetlendirmek için

eline ve zekasına emniyet edilen

ve bu emniyete liyakat

göstermesi gereken adamdır.”

İ S T A n B u L  T İ C A r E T  O D A S ı  Y A Y ı n ı www.itohaber.com

Gayrimenkule
SOSYAL DENGE
Gayrimenkul sektörüne göre ‘İlk Evim, İlk İş Yerim’ projesi, özellikle
konut piyasasında sosyal dengelenmeye katkı sağlayacak. Proje, 500
bin sosyal konut, 250 bin konut amaçlı arsa ve 10 bin iş yerini kapsıyor.

250 SEKTÖRE LOKOMOTİF

Daha ilk günden 865 bin
kişinin başvuruda bulunduğu
ve Cumhuriyet tarihinin en
büyük sosyal konut projesi
olarak tanımlanan ‘İlk Evim, İlk
İş Yerim’, inşaatla ilgili 250 alt
sektörü de olumlu etkileyecek.
100 bin kişiye ilave istihdam
sağlayacak projenin 900 milyar
TL yatırım ile ekonomiye 
2 trilyon liradan fazla çarpan
etkisi yapması bekleniyor.

‘İLK İŞ YERİM’ 10 EKİM’DE

12 ilde 3 bin 930’u
tamamlanmış, toplam 10 bin
sanayi tipi iş yeri projesi de ‘İlk
İş Yerim’ adıyla girişimcilere
sunuluyor. 2 bin 633 liradan
başlayan taksitlerle ve
120 ay vadeyle
satılacak. İlk etapta 
28 ilde yapımı planla-
nan iş yerleri için
başvurular 10 Ekim’de
başlayacak. n 8

Müge 
BİBER 

Özel sektörü tamamlayıcı bir hamle

İstanbul Odaları’ndan
ortak akıl toplantısı

İstanbul Ticaret Odası, İstanbul Sanayi
Odası, İMEAK Deniz Ticaret Odası,
İstanbul Ticaret Borsası’nın başkan ve
yönetim kurulu üyeleri, İTO Eminönü
Merkez Bina’daki müşterek toplantıda 
bir araya geldi. Şeref Kılıçlı n 11’de

Almanya’ya ihracat
için ‘risk raporu
hazırlayın’ çağrısı

Almanya Tedarik Zinciri Kanunu
ile büyüklüğü ne olursa olsun mal
veya hizmet sağlayan tedarikçiler,
belirlenen kriterlere uyum için gerekli
adımları atmak zorunda kalacak. Ocak
2023’te yürürlüğe girecek yasa, Alman
firmalarını, tedarikçileriyle yaptıkları
ticari sözleşmeleri güncellemeye
zorlayacak. Adem Orhun n 10‘da

İstanbul’un sistematik
ilk hava tahmini

Vestel tedarikçilerini
İTO’da aradı

İstanbul Ticaret Odası Yan Sanayi
Borsası Tedarikçi Günleri’nin sonuncusu,
Vestel Elektronik A.Ş. firması ile
gerçekleştirildi. Etkinlik kapsamında 
150 firma, Vestel Elektronik yetkilileri ile
bir araya geldi. Osman Kuvvet n 12‘de

‘İLK
EVİM, İLK

İŞ YERİM’
İLE

Teknopark İstanbul,
bünyesindeki kuluçka
merkezi Cube

Incubation ile ‘Açık Kapı: İş
Dünyası İle Buluşma
Programı’nın beşincisini
gerçekleştirdi. 5 girişim ve 
3 Ar-Ge firmasının sunum
yaptığı etkinliğe, 100’e yakın
İTO Meclis Üyesi katıldı.
Sunumlarda orta ölçekli
girişimlerin de büyük
projelere dahil olma şansı
bulunduğu vurgulandı.

“Biz Teknopark
İstanbul’u savunma
sanayi odaklı bir

teknopark olarak ayrıştırdık”
diyen İTO Başkanı Şekib
Avdagiç, ‘teknoloji kalesi’
olarak tanımladığı Teknopark
İstanbul’un ihracatını 8 yılda
10 kat artırdığına dikkat
çekti. Avdagiç, İTO Meclis
Üyelerini Teknopark 
İstanbul firmalarına yatırım
yapmaya davet etti.

Barış Cabacı n 9’da

33

İTO Başkanı Şekib Avdagiç ile Yönetim Kurulu ve 100’e yakın Meclis Üyesinin katılımıyla
gerçekleşen programın ev sahipliğini, Teknopark İstanbul Yönetim Kurulu Başkanı 
Prof. Dr. Metin Yerebakan ile Teknopark İstanbul Genel Müdürü Bilal Topçu yaptı.

Yatırımcı hızlandırma için
son tarih 9 Ekim 2022
BTM’nin girişimcilik
ekosistemine nitelikli yatırımcı
kazandırmayı amaçlayan
programı Yatırımcı Hızlandırma
Platformu’nda üçüncü dönem
başvuruları başladı. Programa
https://btm.istanbul/programlar/yatirimci
adresinden başvurulabiliyor. Son
başvuru tarihi ise 9 Ekim 2022. n 2’de

İlk yerli video
işleme çipi
hazır
Teknopark İstanbul
firmalarından Yongatek
Microelectronics’in geliştirdiği
Türkiye’nin ilk yerli video işleme çipi
‘Kırmık’, ilk testlerini ve saha
denemelerini başarıyla geçti.

Soyhan Alpaslan n 16

Sunumlardan detaylar

Proje sayısı:

2 bin 823
Doluluk oranı:

Yüzde 100
Bazı projeler:

Özellikli merkez:

MİLGEM, DASAŞ Albatros İHA, SSB&
BMC Altay Tankı, Delta V- Tesor Hibrit
Roket Motoru, TÜRKSAT 6A ve TUSAŞ
Milli Muharip Uçağı, bu merkezden
çıkan savunma sanayi ürünleri.

Teknopark İstanbul, dünyada grafen
üretilen 3 merkezden biri.

2023 gündemi: 
ASELSAN, ROKETSAN ve TUSAŞ’ın
yerleşik olarak Teknopark
İstanbul’da binaları olacak. 

Özellikle pandemi
sonrasında arz-talep
dengesizliklerinin konut
fiyatlarına da yansıdığını
vurgulayan KONUTDER
Başkanı Z. Altan Elmas,
projenin etkisini şöyle
yorumladı: “Çok ciddi bir

kitle de konut alamaz
hale geldi. Sosyal konut
projesi ile insanlarımızın
huzuruna ve gelir
dağılımındaki
dengesizliği gidermeye
hizmet edecek ve
ihtiyacı karşılayacak

önemli bir adım atılmış
oldu.” 

Özel sektörün ürettiği
konuta alt gelir grubunun
erişemediğini, TOKİ’nin
de 20 yıldır bu gruba
konut üretme görevini
üstlendiğini hatırlatan

Altan Elmas, “Özel 
sektörün konut sahibi
olmasını sağlayamadığı
alt gelir grubunun
ihtiyacını çözmeye
yönelik bir hamle
olduğunu söyleyebiliriz”
dedi. 

‘Teknoloji kalesi’nde kapı aralandı

Sümeyra Yarış Topal n 19‘da
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TUĞÇE ÖZKUŞ 

G
İRİŞİMCİLERİN, fikirlerini ticari
ürün ve hizmete dönüştürmeleri
için rehber olan Bilgiyi
Ticarileştirme Merkezi (BTM),

potansiyel yatırımcıları da bu ekosisteme
dahil ediyor. BTM’nin Yatırımcı
Hızlandırma Platformu sayesinde
yatırımcılarla startuplar bir araya geliyor.
Böylece parlak girişim fikirlerine yatırım
yapmak isteyenlerle kaynak arayan
girişimciler buluşuyor. Platformun
mezunlarından Yusuf Andiç, program
sonrası yatırımcılık deneyimlerini 
İstanbul Ticaret’e anlattı. 

ÇOCUKTAN GİRİŞİMCİ 
Kendinizden kısaca 

bahsedebilir misiniz?
1990’lı yıllarda Türkiye’de internet yeni

doğarken henüz ortaokul öğrencisiydim
ve o yaşlarda web sitemi
kurmuştum. Hatta web siteme
’editör aranıyor’ diye ilan
girmiştim. Çok eskiden
beri girişimciyim, şu anda
da bir noktada
yatırımcıyım. 

BTM Yatırımcı
Hızlandırma
Platformu ile
yollarınız nasıl kesişti?

BTM kuruldu-
ğundan beri İstanbul
Ticaret Odası’nda Meclis
Üyesi olarak rol aldık.
Hem mentorluk hem
projelere destek verirken
ticarete de devam
ediyoruz. BTM’de
hep vardık ama
işin destek
kısmındaydık.
İşimizde
devam
ederken, bu
işin yatırım
tarafını
profesyonel
anlamda
merak
ediyordum ve
bu programa
başvurdum.

FİKİR
SAHİBİNİN İNANCI

Program öncesinde startup
yatırımcılığına bakış açınız nasıldı,
programdan sonra neler değişti?

Aslında çok şey değişti. Önceden
düşüncem, yatırımcı girişimin içinde yer
alıyor, şirkete ortak oluyor ve yönetime
giriyor şeklindeydi. Aslında bunun böyle
olmadığını anladım. Biz melek yatırımcı
diyoruz ama melek olmak, aslında onu
desteklemek demek. Ticari beklentiniz

olabilir ama işin içine girdiğiniz zaman
olumsuzluk yaşamak da var. Motivasyonu
düşürebilirsiniz, çünkü fikrin sahibi
inandıkları projeyi yaparken, siz müdahale
edip bu doğru değil diyeceksiniz. O yüzden
gerçekten ‘melek’ olmak için daha çok soru
gelirse, yardım istenirse destek vermenin
daha doğru olduğunu fark ettim. 

Yatırım için ilginizi çeken sektörler
hangileri? 

Benim ilgi alanım öncelikle yazılım,
Fintek ve hayatı kolaylaştıran yapay zeka
uygulamaları. Tabii ben yatırım yaparken
fikrin güzel olmasından daha çok fikir
sahiplerinin fikrine ne kadar inandığıyla
ilgileniyorum. Bu fikir için nelerden
vazgeçtiler ve nelerden vazgeçebilirler. Ben
yapayım da tutarsa şeklinde yaklaşımda
bulunan kişileri fark edince uzaklaşıyorum.

BİRLİKTELİĞİN GÜCÜ
Hiç yatırım yaptınız mı? 

BTM’nin Yatırımcı
Hızlandırma

Platformu’na
katılmadan önce

yatırım
yapmıştım.
Oyun
sektöründe
kendi
kültürümüzün,
kendi gelenek
ve tarihimizin

çok nadir
olduğundan, çok

fazla yabancı
karakterler, yabancı

yerler olduğundan, milli
duygularla böyle bir oyuna

yatırım yapmıştım. Türk
dünyası bu oyuna sahip

çıkacak diye çok
ümitliydim. Çok güzel
ilerledi. Exit bile aldık.
Fakat çok hızlı tüketen bir
toplum olduğumuzdan
bu noktada yeni
dünyalar, yeni haritalar
derken arkadaşlar

yetiştiremedi ve biz de 
pes etme kararı verdik. 
Sizce geleneksel

yatırımcılar neden startup
yatırımcısı olmalı?

Birçok sektör yazılımla, 
girişimcilikle bilişimle ve yeni çağ ile
birlikte artık yok oluyor. Sekreterlik bitti,
postacılık bitti. Birçok sektör yok olurken,
biz geleneksel işlerimize devam edemeyiz.
Ben özellikle orta ve küçük çaplı
işletmelerin yatırım tarafında olmasını çok
isterim. Risk var, genelde girişimlerde
başarı oranı çok düşük ama bir araya
gelsinler, riski azaltsınlar. Bu şekilde
yatırım yapsınlar, başarıya ulaşınca kendi
başlarına da yatırım yapacaklar.

yatırımcı olabilir

“Aslında ben de bu programa
katılmadan önce çok farklı düşünüyordum.

Şimdi bakış açım tamamen değişti.
Kendimi tam melek gibi hissediyorum.

Önceden melek ne demek bilmiyordum.
Biz önceden bir projeye destek

olduğumuzda tamamen işin içine
giriyor, her şeye müdahale
ediyorduk. Aslında böyle

olmaması gerekiyor.”

Bakış açım
değişti 

“Çok ciddi deneyimler kazandık, 
o yüzden BTM’ye bu anlamda çok

teşekkür etmek istiyorum. Bu programa
katılmayı düşünenlere de şunları

söylemek istiyorum. Her ne olursa olsun,
bir holding başında da olabilirsiniz, orta

küçük ölçekli işletmenin sahibi de
olabilirsiniz… Ama buradaki
deneyimi başka yerde alma

şansınız yok.”       

Başka yerde
yok  

“Girişimci ve
yatırımcılar
vazgeçmesinler. Bugün
başarı hikayesi
dinlediğimizde aslında
birçok defa battığını ve
çöküş yaşadığını 

görüyoruz. Böyle bir
aşamadan sonra 
başarmak, insana daha
büyük bir haz, daha 
büyük bir zevk katıyor.
Girişimciler bu
başarıdan sonra

yatırımcı da oluyorlar.
Ben de önceden
girişimciydim, şimdi
hem girişimci hem
yatırımcıyım. 
Sektör kendi kendini 
besliyor.”

Küçük işletmeler de 
Bilgiyi

Ticarileştirme
Merkezi
(BTM)
Yatırımcı
Hızlandırma
Platformu,
startuplara
gerçek
manada 
melek
yatırımcı
kazandırıyor.
Platformun
mezunların-
dan yatırımcı
Yusuf Andiç,
“Orta ve
küçük çaplı
işletmelerin
yatırım
tarafında
olmasını
öneririm.
BTM’nin
programı
bunu
sağlıyor” 
dedi. 

Sektör kendi kendini besliyor 
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İCARET Bakanlığınca hazırlanan
‘Mesafeli Sözleşmeler
Yönetmeliğinde Değişiklik
Yapılmasına Dair Yönetmelikte

Değişiklik Yapılması Hakkında
Yönetmelik’, Resmi Gazete’de
yayımlandı. Bu çerçevede cayma
hakkının kullanımında malı 
iade süresi 10 günden 
14 güne çıkarıldı. Yapılan
değişiklikle, hem
satıcı/sağlayıcılar, aracı
hizmet sağlayıcılar ile
kargo şirketleri arasında
ticari sözleşmelerin
revizyonu ile bilgi işlem
sistemlerinde gerekli
entegrasyonun
yapılabilmesi hem de
tüketicilerin hak ve
yükümlülükleri
konusunda
bilgilendirilerek
aydınlatılabilmeleri
için söz konusu
değişikliklerin 

1 Ocak 2024 tarihinde yürürlüğe girmesi
hususu düzenlendi.

TÜKETİCİ REFAHI
Ayrıca AB Direktiflerine uygun olarak

iade masraflarından sorumluluk halleri
düzenlenerek örtülü bir
maliyet kalemi olarak nihai
satış fiyatının tespitinde

dikkate alınan iade

masraflarının ürün ve tüketici bazında
farklılaştırılabilmesi imkanı ile nihai satış
fiyatlarında yapılacak indirimler
sayesinde sektörel rekabetin ve toplam
tüketici refahının artırılması hedeflendi.
Kredi kartı ile yapılan ödemelerde
cayma hakkının kullanılması halinde
azami 14 gün içerisinde tüketiciye
yapılması zorunlu bedel iadelerine ilişkin
olarak kart çıkaran kuruluşlara da
kendilerine aktarılan tutarın ulaşmasını
takiben kartın kullanılabilir limitine tek
seferde ilave edilmesi zorunluluğu

getirilerek, tüketicilerin taksitli
alışverişlerinde kredi limitlerinin

haksız yere

azalmasından
dolayı finansmana
ulaşmalarının önündeki engel kaldırıldı.

İSTİSNALAR DA VAR
Bazı ürün gruplarının ise sınırları

belirlenerek; standart nitelikteki sınırlı
sayıda ürün için kişiselleşmesi nedeniyle
satın alınması sonrasında cayma hakkı
kullanılan ürünün ceza hukuku
bağlamında suç aleti olarak kullanılması
başta olmak üzere hukuka aykırı
kullanımının yeniden satışa konu
edilmesi nedeniyle yeni sahibi olan
tüketici bakımından adli ve idari yönden
güvenlik riski taşımasının önlenmesi, kıt
olan ülke kaynaklarının israfının
engellenmesi, tamamına yakınının ithal
edilmesi nedeniyle dış ticaret dengesine
olumsuz etkisinin önlenmesi ve ülkenin
de taraf olduğu Yeşil Mutabakat 
Eylem Planı kapsamında doğaya ve
çevreye verilen zararın azaltılması ile
sürdürülebilir tüketim ve yeşil
dönüşüme katkı sağlanması 
amaçlarıyla cayma hakkından istisna
edildi. Öte yandan, yapılan yeni
düzenlemenin cayma hakkının kullanımı
dışındaki hükümleri, 1 Ekim 2022’de
yürürlüğe girecek.
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İstanbul Ticaret Odası’nda (İTO) her gün
yaklaşık 250 yeni şirketin kaydı

gerçekleştiriliyor.
Bu listelere İstanbul Ticaret Gazetesi

okuyucuları
artık kolayca ulaşacak.

İTO’da son bir hafta içinde kurulan yeni
şirketlerin listesine ulaşmak için QR kodu

taramanız ya da bilgisayarınızda 
https://www.ito.org.tr/documents/QR_CODE/1509.pdf

adresini ziyaret etmeniz yeterli.

e-ticarette cayma hakkında 
yeni kural 2024’te yürürlükte

e-ticaret kapsamındaki
mesafeli sözleşmelerde
cayma hakkının 14 güne

çıkarılması kuralı, 1 Ocak
2024’te yürürlükte olacak.
Yeni düzenlemenin cayma

hakkının kullanımı
dışındaki hükümleri ise 

1 Ekim 2022’de 
yürürlüğe 
girecek.

‘Okul gıdası’ uygulamasına 

geçiş uzatıldı

TARIM ve Orman Bakanlığı tarafından
hazırlanan Okul Gıdası Hakkında Tebliğde
Değişiklik Yapılmasına Dair Tebliğ, Resmi
Gazete’de yayımlandı. Tebliğ, Milli Eğitim
Bakanlığı’na bağlı resmi ve özel
okul/kurumların bünyesinde faaliyet
gösteren kantin, kafeterya, yemekhane,
büfe, çay ocağı gibi gıda işletmelerinde
doğrudan öğrenciye satışa/tüketime
sunulacak hazır ambalajlı gıdaların ‘okul
gıdası’ onay şartlarını ve bu gıdalarda
kullanılacak ‘okul gıdası logosu’na 
ilişkin hususları düzenliyor.

YENİ TARİH
Buna göre, söz konusu eğitim

kurumlarında faaliyet gösteren kantin,
kafeterya, yemekhane, büfe, çay ocağı gibi
gıda işletmelerinde doğrudan öğrenciye
satışa/tüketime sunulacak hazır ambalajlı
gıdalar için Tarım ve Orman Bakanlığı’ndan
‘okul gıdası’ onayı alınmasına, satışa
sunulacak hazır ambalajlı gıdalarda 
‘okul gıdası’ logosunun kullanımına ilişkin
süre 11 Eylül 2023’e uzatıldı.

Asansörlerin periyodik 
kontrol mevzuatı güncellendi

SANAYİ ve Teknoloji
Bakanlığı tarafından
hazırlanan Asansör Periyodik
Kontrol Yönetmeliğinde
Değişiklik Yapılmasına Dair
Yönetmelik, Resmi Gazete’de
yayımlanarak yürürlüğe girdi.
Yönetmelikle, A tipi muayene
kuruluşlarının yetkilendirme
başvurusu ve yetkilendirme
süreçleri, günlük periyodik
kontrol sayısı, periyodik
kontrol ücretinin belirlenmesi
ve ilanı, periyodik kontrol
aşamasında gerçekleştirilen

testlerde kullanılan yüklerin
özellikleri, uygunsuzluklara
ilişkin ilgili idarelere yapılan
bildirimlerin şekli ve zamanı,
risk içeren asansörlerin
mühürlenmesi, ilgili idarelerle
yapılan protokolün içeriği,
muayene personelinin
vasıfları, mesleki sorumluluk
sigortasının miktarı, periyodik
kontrol raporunun ve asansör
kimlik etiketinin içeriği ile
bazı periyodik kontrol
uygunsuzluk tanımlarının
detayları yeniden belirlendi.

TARIM ve Orman Bakanlığı tarafından
hazırlanan 5/1 Numaralı Ticari Amaçlı Su
Ürünleri Avcılığının Düzenlenmesi Hakkında
Tebliğde Değişiklik Yapılmasına Dair Tebliğ,
Resmi Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe
girdi. Denizlerde yapılan su ürünleri
avcılığında monofilament (tek kat) ve
multimonofilament (çoklu tek kat) misina
ağların kullanımına ilişkin de düzenlemeler
yapıldı. İstanbul Boğazı ile Karadeniz ve
Marmara Denizi’nde 34 milimetreden,
Çanakkale Boğazı ile Ege Denizi ve
Akdeniz’de 64 milimetreden daha küçük 
göz açıklığına sahip monofilament ve
multimonofilament misina ağların

kullanılması yasaklandı. 500 metreden daha
uzun monofilament ve multimonofilament
misina ağlar balıkçı gemilerinde
bulundurulamayacak ve kullanılamayacak.
Bu ağlarla avcılık yapacak balıkçı gemileri
için gemi ruhsat tezkeresinin verildiği il
müdürlüğünden avcılık izin belgesi alınacak.

Su ürünleri avcılığındaki 
yasaklara yeni düzenleme
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En hareketli ürünler

Son 2 haftaya ait veriler

Son 2 haftaya ait veriler

Son 2 haftaya ait veriler

Son 2 haftaya ait veriler

Güncel

Değişim %

Haftalık Yıllık

Derleyen: Necmi Uysal necmi.uysal@ito.org.tr
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Veriler, 13 Eylül 2022 itibarıyla düzenlenmiştir. 

PETROLUluslararası
emtia piyasaları

Şili faktörü 
Temmuz ayında tonu 7 bin dolara kadar

gerileyen bakır fiyatları, son iki haftada yüzde 8’e
yakın artış kaydetti. Enflasyon kaygılarının kısmen
yavaşlaması ve en büyük bakır üreticisi Şili’de,
madencilik yatırımlarının önünü açması beklenen
yeni anayasanın halk oylamasında reddedilmesi,
artışın en önemli nedenleri arasında gösterilebilir.
Ancak ABD’de ağustos ayı enflasyonunun 
yüksek çıkmasının, yeniden durgunluk
beklentilerini artıracağı ve bakır fiyatlarındaki 
artışı sınırlandıracağı öngörülüyor.

Üretim düşüşü etkili 
Son 1.5 ayda mısır fiyatlarında görülen yükseliş,

yüzde 25’e yaklaştı. Ukrayna savaşı ile birlikte
ortaya çıkan açık, ABD mısırına talebin artmasına ve
stokların azalmasına yol açıyor. Ayrıca Brezilya’dan
da yaşanan kuraklık nedeniyle talep artışı
bekleniyor. Fransa’da mısır üretiminin yüzde 25
düşüş ile 11.3 milyon tona gerilemesi, dünya
çapında mısır üretiminin ise 7 milyon ton düşüş
göstermesi öngörülüyor. ABD’den geçtiğimiz hafta
446 bin ton mısır ihracatı gerçekleşirken, bunun 158
bin tonu Meksika’ya, 137 bin tonu da Çin’e yapıldı.

Dip arayışı 
Covid-19 ile birlikte en hareketli emtialardan

biri haline gelen ve hazirandan beri ABD’de düşük
konut talebi ve artan kredi maliyetleri nedeniyle
dar bir aralıkta seyreden kereste fiyatları, geçen
hafta yüzde 13 arttı. Kereste üreticisi firmaların
üretim konusunda isteksiz olmaları, fiyat artışının
bir diğer nedeni. Ancak ABD’de temmuzda 
yüzde 10 düşerek yıllık 1.44 milyona gerileyen yeni
ev başlangıçlarındaki trendin devam etmesi
durumunda, bu artışların geçici olduğu ve daha alt
seviyelerin görülebileceği yorumları yapılıyor. 

AB tedbir alıyor 
Rusya’nın doğalgazı tamamen kesmesiyle önceki

hafta fırlayan Avrupa doğalgaz fiyatları, geçen 
hafta yerini düşüşe bıraktı. Avrupa Komisyonu
Başkanı’nın elektrik tüketiminin azaltılması,
yenilenebilir ve nükleer enerjiden elde edilen fazla
gelirlere fiyat sınırlaması getirilmesi ve enerji
dağıtım şirketlerine devlet yardımı yapılması gibi
maddeleri de içeren beş maddelik programı teklif
etmesi, düşüşte etkili oldu. AB ülkelerindeki
doğalgaz depolama bölgelerinde doluluk oranının
yüzde 84’e ulaşması da düşüşteki bir diğer etken.

PİYASALAR

Petrol (Brent. $/Varil) 94.3 2.9 28.3

Doğalgaz (Henry Hub. $ /MMBtu) 8.4 5.1 60.6

Doğalgaz (Dutch TFF. EURO/MWh)             198.6 -17.3 25.5

Termal Kömür ($/Ton. FOB. Newcastle

Avustralya. 6.000 KCal/kg) 436 -3.1 146.3

Altın ($/Ons) 1.702 0.3 -5.1

Gümüş ($/Ons) 19.3 7.0 -18.9

Platin ($/Ons) 889 3.7 -6.1

Bakır ($/Ton) 8.229 6.8 -14.5

Alüminyum ($/Ton) 2.290 1.4 -20.8

İnşaat Çeliği (Çin. $/Ton) 588 2.0 -29.7

Demir Cevheri ($/Ton. CFR. Tianjin-Çin. %63.5) 106 6.5 -13.8

Kurşun ($/Ton) 1.928 1.8 -16.1

Kalay ($/Ton) 21.547 -0.8 -38.3

Çinko ($/Ton) 3.246 0.9 5.7

Nikel ($/Ton) 23.325 9.2 18.8

Buğday ($/Ton) 330 5.8 38.1

Mısır ($/Bushel) 7.21 6.8 45.1

Mısır ($/Ton) 294

Pamuk ($/Lb) 1.10 1.3 16.1

Kakao (GBP/Ton) 1.742 -3.2 0.2

Kahve ($/Lb) 2.28 -2.6 23.9

Şeker ($/lb) 0.183 2.1 -6.0

Kereste ($/m3) 235 13.1 17.8

Ayçiçek Yağı (USD/Ton) 1.340 -1.5 2.0

Palmiye Yağı ($/Ton) 847 -5.6 -23.5

Baltık Kuru Yük Endeksi 1.256 -5.6 -23.5

Emtia Endeksi (CRB Index) 308 2.0 31.1

Petrolde tavan fiyat
5 Aralık’ta 
devrede

A
BD Hazine Bakanlığı, özel
sektörün tavan fiyat
uygulamasına uymak için
atması gereken adımlar ile

kaçakçılığın tespitine ilişkin rehberliğin
sunulduğu bir kılavuz yayınladı.
Kılavuzda, Rus ham petrolünü tavan
fiyatın üzerindeki bir fiyattan satın
alanlara ve kasten yanlış belgeyle işlem
yapanlara, yaptırım ihlalleri nedeniyle
soruşturma açılacağı ifade edildi. 

KAYITLARIN TUTULMASI
Kılavuzda, denizcilik hizmetleri

sağlayıcılarının Rus ham petrolünün
alıcıları ve satıcıları tarafından sağlanan
yanlış fiyatlandırma bilgilerinden
sorumlu tutulmayacağı belirtildi. 
Ayrıca tavan fiyat uygulamasına 
katılan hükümetlerin, uygulamanın
yürütülmesine yardımcı olacak bilgileri
paylaşacağının altı çizilen kılavuzda,

denizcilik hizmetleri sağlayıcılarının
Rus petrol sevkiyatlarına ilişkin kayıtları
5 yıl boyunca saklaması gerektiği
bildirildi. 

PLAN GELİŞTİRİLECEK
Tavan fiyat uygulamasının, Rus ham

petrolü için 5 Aralık’ta ve rafine ürünler
için 5 Şubat 2023’te yürürlüğe gireceği
de kılavuzda belirtildi. ABD Hazine
Bakanlığı Ekonomi Politikalarından
Sorumlu Müsteşarı Ben Harris,
Brookings Enstitüsü’nde katıldığı bir
etkinlikte, Rus petrolüne tavan fiyat
uygulamasına dair açıklama yaptı.
Harris, tavan fiyatın belirlenmesi de
dahil olmak üzere planın tamamen
geliştirilmesinin birkaç hafta daha
süreceğini söyledi.

ABD, Almanya, İngiltere, Kanada,
Fransa, İtalya ve Japonya’dan oluşan
G7 ülkelerinin maliye bakanları, 

2 Eylül’de Almanya’da düzenlenen
toplantının ardından ortak açıklama
yaptı. Açıklamada, haziranda yapılan
G7 Liderler Zirvesi’nde alınan kararlara
bağlı kalındığı ve bu doğrultuda Rus
menşeli ham petrol ve petrol ürünlerine
tavan fiyat uygulama planının
onaylandığı bildirildi. Böylece Rusya’nın
gelirleri ve Ukrayna’daki savaşı finanse
etme yeteneğinin azaltılmasının
hedeflendiği kaydedilen açıklamada,
“AB’nin Rusya’ya karşı altıncı yaptırım
paketindeki ilgili tedbirlerin zaman
çizelgesiyle bu uygulamayı uyumlu hale
getirmeyi hedefliyoruz” ifadesi
kullanıldı. Açıklamada, Rus petrol
ürünlerinde ise tavan fiyat seviyesinin
gerektiğinde yeniden gözden
geçirileceği de vurgulandı.

‘SEVKİYAT DURUR’ YANITI
Diğer taraftan Rusya Devlet

Başkanı Vladimir Putin, Vladivostok’ta
düzenlenen Doğu Ekonomi
Forumu’nda yaptığı konuşmada, 
G7 ve Avrupa Birliği’nin Rus petrol ve
doğalgaz ürünlerine tavan fiyat
uygulama planları konusunda da
değerlendirmelerde bulundu. Putin,
“Eğer sözleşmelerimize ve
çıkarlarımıza aykırı olursa petrol,
doğalgaz veya kömür, hiçbir şey
göndermeyiz. Batı bize şartlarını dikte
edebilecek konumda değil, mantıklı
düşünsünler” ifadelerini kullandı.
Putin, ABD’nin kendi gazını Rus gazına
göre çok daha pahalı bir şekilde
Avrupa’ya satmak istediğini de
söyledi. Rusya Başbakan Yardımcısı
Aleksandr Novak ise Rus petrolüne
yönelik tavan fiyat uygulanmasını
destekleyen ülke ve şirketlere 
petrol ve petrol ürünü
satmayacaklarını açıkladı. 

G7 ülkelerinin Rus petrolüne tavan fiyatı
uygulama planının onaylandığını duyurmasının
ardından kritik bir açıklama daha geldi. ABD
Hazine Bakanlığı, Rus petrolüne yönelik tavan
fiyat uygulama planının 5 Aralık’ta devreye
alınacağını duyurdu.

Üretim
maliyetinin
altında 
tavan fiyat
olmayacak

   Rus petrolüne
uygulanacak tavan
fiyatın ne olacağı
konusunda özellikle
ABD basınında dikkat
çekici haberler yer
alıyor. Bloomberg,
Hazine Bakan
Yardımcısı Wally
Adeyemo ile yaptığı bir
röportaja atıfta
bulunarak, ABD’nin
Rusya’ya yönelik
petrol tavan fiyatına
uyum rejimi arayışında
olduğunu, Rusya’nın
kendi tahmini petrol
üretim maliyeti olan
varil başına 44 doların
kılavuz olarak
değerlendirilmeye
alındığını bildirdi.
Haberde
Adeyemo’nun, “Tavan
fiyatı, Rusya’nın üretim
maliyetinin altında
belirlemeyeceğiz.
Rusya’yı üretmeye
teşvik eden fakat kâr
sağlamasına imkan
vermeyen bir seviye
olacak” dediği
kaydedildi. 
Ayrıca, haberde
Adeyemo’nun  Çin ve
Hindistan’ın da
koalisyona katılmasını
veya en azından
bundan
faydalanmasını
umduğunu söylediği
de belirtildi.
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GEÇTİĞİMİZ haftalarda
açıklanan Orta Vadeli
Program’daki (OVP) amaç 
ve politikalar kapsamında 

2023-2025 Dönemi Yatırım Programı
hazırlıklarıyla ilgili Cumhurbaşkanlığı
Genelgesi, Resmi Gazete’de yayımlandı. 

Genelgede makroekonomik istikrarı
korumak, üretimi artırmak ve toplumun
refah düzeyini yükseltmek üzere 2019-
2023 döneminde On Birinci Kalkınma
Planı’nın uygulandığı hatırlatıldı.

2023 Yılı Yatırım Programı
hazırlıklarında, 2023-2025 dönemi Orta
Vadeli Program’da yer alan amaçlar,
politikalar, öncelikler ve mali çerçevenin
esas alınacağı belirtilen genelgede, ayrıca
OVP ile uyumlu olmak kaydıyla, kamu
idarelerinin stratejik planlarının da

hazırlıklarda dikkate alınacağı bildirildi.

TEMEL KONULAR
Genelgede sürdürülebilir büyümeyi

gerçekleştirmek, makroekonomik ve
finansal istikrarı korumak temel öncelik
olarak vurgulanırken, bunun için şunların
dikkate alınacağı belirtildi: 

n Kamu harcamalarında tasarruf
yapmak

n Enflasyonu düşürerek fiyat
istikrarını korumak

n Yurt içi tasarrufları artırmak
n Cari işlemler açığını azaltmak
n Kamu mali dengelerini ve mali

disiplini güçlendirmek 
Genelgede, belirtilen hedef ve

öncelikler çerçevesinde, kamu
hizmetlerinin hız ve kalitesinin artırılması
için kamu yatırımlarına ayrılan
kaynakların önümüzdeki dönem için
politikalara azami oranda katkı
sağlayacak şekilde tahsisi ve verimli
kullanımının temel ilke olacağına 
işaret edildi. 

ALTYAPI PROJELERİ
Genelgede, şu ifadeler kullanıldı: 
n Kamu yatırım harcamalarından

azami düzeyde tasarruf edilirken,
kalkınma potansiyelini destekleyici
mahiyetteki iktisadi ve sosyal altyapı
yatırımlarına öncelik verilmeye 
devam edilecek. 

n Kamu kesimi yatırımları bütüncül
bir yaklaşımla özel kesim yatırımlarını
tamamlayacak şekilde tasarımlanacak ve
hayata geçirilecek. 

n Kamu yatırım öncelikleri özel
sektörün yenilikçi ve üretken yatırımlarını
ve ticareti destekleyecek mahiyette
belirlenecek. 

n İş, üretim, yatırım ve yaşam ortamını

iyileştiren nitelikli altyapı yatırımlarına
öncelik verilecek.

ÖNCE BİTİRİLECEKLER
Genelgeye göre yatırımların maliyet

etkin, verimli ve zamanında
gerçekleştirilmesine, mevcut sermaye
stokunun daha etkin kullanılmasına ve
yatırım harcamalarının en kısa zamanda
ekonomik ve sosyal faydaya
dönüştürülmesine azami özen
gösterilecek. Bu kapsamda proje bazında
ödenek teklif ve tahsislerinde, devam
eden öncelikli projelerden
en kısa sürede
tamamlanabilecek
olanlara öncelik verilecek.
Tasarruf tedbirleri
kapsamında zorunlu
haller dışında 2023 Yılı
Yatırım Programı’na yeni
proje alınmayacak.
Ancak, bakım ve
onarımlara önem
verileceği belirtildi. 

Genelgede, ayrıca şunlar kaydedildi:
“Bütün kuruluşların 2023 Yılı Yatırım
Programı hazırlıkları ile ilgili olarak
bundan sonraki süreçte, yukarıda
belirtilen hususlar ile 2023-2025 Dönemi
Yatırım Programı Hazırlama Rehberi’nde
belirtilen öncelikleri, esasları ve yatırım
tavanlarını dikkate almalarını, tavan
içinde kalmak kaydıyla Strateji ve Bütçe
Başkanlığı’nın 5 Temmuz 2022 tarihli
Yatırım Talepleri duyurusuna istinaden
gönderdikleri yatırım tekliflerinde varsa
proje bazındaki değişiklik önerilerini
ivedilikle kaya.sbb.gov.tr adresinde yer
alan Kamu Yatırımları Bilgi Sistemi
(KaYa) aracılığıyla Strateji ve Bütçe
Başkanlığı’na göndermelerini 
rica ederim.”

Avrupa’daki gaz krizi 
büyüme tahminlerini düşürdü

Önümüzdeki
dönemin  icraatlarına dair
2023-2025 Dönemi Yatırım
Programı hazırlıklarının
genelgesi yayımlandı.
Genelgede, yatırımlarda
iktisadi ve sosyal fayda
sağlanmasının öncelik
olduğu vurgulandı. Bu
kapsamda, projelerden 
en kısa sürede
tamamlanabilecek
olanlara ödenek 
önceliği verilecek. 

Sosyal faydaya 
ödenek önceliği

OVP’de verimli
özel sektör 
yatırımları
vurgulanmıştı

Genelgede bahsi geçen
Orta Vadeli Program’da temel
amaçlar sıralanırken,
“Büyümeye yönelik öngörülen
verimlilik artışının özel kesim
yatırımları ve yapısal
reformlarla sağlanması
beklenmektedir” denilmişti.
Bu kapsamda devamla şunlar
kaydedilmişti: 

n Sanayi sektöründe
teknoloji yoğun sabit
sermaye yatırımları ile
doğrudan yabancı yatırımlar
özendirilecek.

n Üretim süreçlerinde
ithalat bağımlılığını azaltan,
teknoloji yoğun ve katma

değerli ihracat
potansiyeli
yüksek, istihdama
katkı sağlayacak
öncelikli
sektörlerde
yatırımlar
desteklenecek.

n Stratejik
öneme sahip
alanlarda şirket,
üniversite,

araştırma altyapısı ve kamu
Ar-Ge merkezlerinin bir araya
geldiği ve ‘birlikte başarma’
yaklaşımını esas alan büyük
ölçekli platform ve ağ
destekleri ile teknoloji ve
ürün geliştirme süreçleri
teşvik edilecek, patentli
teknolojilerin sanayiye
aktarılması sağlanacak. 

n Güvenli kentleşmenin
sağlanmasını teminen
afetlere hazır, çevre ve iklim
dostu, enerji verimliliği
yüksek, kültürel değerlerini
koruyan, yatay mimariyi esas
alan kentsel dönüşüm
çalışmaları hızlandırılacak. 

PANDEMİ sonrasında
küresel bir sorun haline gelen
yüksek enflasyon ve sıkı para
politikaları sebebiyle
temkinli tutulan büyüme
tahminleri, son aylarda
yaşanan bazı gelişmeler
üzerine iyice aşağıya çekildi.
Rusya-Ukrayna savaşı ile
patlak veren tedarik sıkıntısı
ve doğalgaz krizinin gelişmiş
ekonomileri çok daha
şiddetli etkilediği anlaşıldı.
Bu durum büyüme
tahminlerinin kısa aralıklarla
düşürülmesine yol açtı.
Kredi derecelendirme
kuruluşu Fitch, küresel
ekonomiye ilişkin büyüme
tahminlerini düşürdü. 

Fitch, Küresel Ekonomik
Görünüm Raporu’nun eylül
sayısını ‘Arz Şokları ve
Enflasyon Dünya
Ekonomisini Sert Bir Şekilde
Vuruyor’ başlığıyla
yayımladı. Raporda, dünya
ekonomisinin bu yıl yüzde
2.4, 2023’te yüzde 1.7 ve
2024’te yüzde 2.8
büyümesinin beklendiği
bildirildi.

Raporda, Avrupa’daki
gaz krizinin, yüksek
enflasyonun ve para
politikası sıkılaşmasındaki
keskin hızlanmanın
ekonomik beklentilere ağır
bir darbe indirdiği

kaydedildi. Raporda, Euro
Bölgesi ve İngiltere’nin bu
yılın sonlarında resesyona
girmesinin, ABD’nin de 
2023 ortalarında hafif bir
resesyon yaşamasının
beklendiğine işaret edildi.

BÜYÜK
EKONOMİLER
ABD ekonomisinin 

2022 yılı büyüme tahmininin
yüzde 2.9’dan yüzde 1.7’ye
çekildiği belirtilen raporda,
ülkenin 2023 yılı büyüme
beklentisinin de yüzde
1.5’ten yüzde 0.5’e indirildiği

aktarıldı. ABD’nin 2024 yılı
büyüme beklentisinin ise
yüzde 1.3’ten yüzde 1.7’ye
çıkarıldığı bildirildi.

Raporda, Euro Bölgesi
ekonomisinin 2022 büyüme
tahmininin yüzde 2.6’dan
yüzde 2.9’a çıkarıldığı
kaydedildi. Daha önce yüzde
2.1 olan Euro Bölgesi 2023
büyüme tahmini yüzde 0.1
daralma olarak değiştirildi.
2024 tahmini ise yüzde
2.1’den yüzde 2.3’e çıkarıldı.

Raporda, Çin’in bu yıla
ilişkin büyüme tahminin
yüzde 3.7’den yüzde 2.8’e
düşürüldüğü, 2023 yılı
beklentisinin de yüzde
5.3’ten yüzde 4.5’e çekildiği
belirtildi. Çin’in 2024 tahmini
ise yüzde 5’ten yüzde 4.7’ye
indirildi.

ESKİ TAHMİNLER 
Fitch, Aralık 2021’de

açıkladığı tahminlerinde
küresel ekonominin 2022’de
yüzde 4.2, 2023’te ise yüzde 3
büyüyeceğini öngörmüştü.
Mart 2022’de açıklanan
tahminlerde ise dünya
ekonomisinin 2022’de yüzde
3.5 ve 2023’te yüzde 2.8
büyümesinin beklendiği
kaydedilmişti. 

TÜRKİYE
TAHMİNİ
Son raporda, Türkiye

ekonomisinin güçlü tüketim
ve ihracat artışıyla bu yılın
ikinci çeyreğinde güçlü bir
şekilde büyüdüğü bildirildi.
Raporda, Türkiye’nin bu yıl
yüzde 5.2, 2023 ve 2024’te
yüzde 2.9’ar büyümesinin
beklendiği kaydedildi. 

Fitch, haziranda yaptığı
tahminlerde, Türkiye’nin bu
yıl yüzde 4.5, 2023’te yüzde 
3 ve 2024’te yüzde 2.9
büyüyeceğini öngörmüştü.
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Vergi Usul Kanunu’nun 127’nci
maddesinde ifade edildiği üzere,
“Yoklamadan maksat, mükellefleri ve
mükellefiyetle ilgili maddi olayları,
kayıtları ve mevzuları araştırmak ve
tespit etmektir.” 

Yoklamaya yetkili memurlar ayrıca
vergi kanunlarının uygulanması ile ilgili
olarak;

a. Maliye ve Gümrük Bakanlığınca
belirlenmiş usuller dahilinde özel yetki
verilmiş olmak kaydıyla günlük hasılatı
tespit etmek,

b. 3100 sayılı kanun kapsamına girip
ödeme kaydedici cihaz kullanmak
mecburiyetinde olanların bu
mecburiyete uyup uymadıklarını, bu
cihazları belli edilmiş esaslara göre
kullanıp kullanmadıklarını ve günlük
hasılatı tespit etmek,

c. Günü gününe kayıt yapılması
zorunlu defterlerin iş yerlerinde
bulunup bulunmadığını, tasdikli olup
olmadığını, usulüne göre kayıt yapılıp
yapılmadığını, vergi kanunları uyarınca
düzenlenmesi icap eden belgelerin
usulüne göre düzenlenip
düzenlenmediği ile kullanılıp
kullanılmadığını, faturasız mal bulunup
bulunmadığını, levha asma veya
kullanma mecburiyetine uyulup
uyulmadığını tespit etmek, kanuni
defter ve belgeler dışında kalan ve vergi
kaybı bulunduğuna emare teşkil eden
defter, belge ve delillerin tespit edilmesi
halinde bunları almak,

d. Nakil vasıtalarını, Maliye ve
Gümrük Bakanlığı’nın belirleyeceği
özel işaretle durdurmak ve taşıtta
bulundurulması icap eden taşıt pulu,
yolcu listesi, fatura veya sevk irsaliyesi,
yolcu bileti ile taşıma irsaliyelerinin
muhtevası ile taşınan yolcu ve malların
miktar ve mahiyetlerini ölçmek,
tartmak, saymak suretiyle tespit etmek,

e. Taşıma irsaliyesi, sevk irsaliyesi ve
faturanın taşıtta bulunmaması halinde
bu belgelerin ibrazına kadar nakil
vasıtalarını trafikten alıkoymak, taşınan
malın sahibi belli değilse tespitine kadar
malı bekletmek ve muhafaza altına
almak (beklemeye ve muhafazaya
alınan malların bozulmaya ve
çürümeye maruz mallar olması halinde
derhal, diğer mallar ise üç ay sonra
Maliye ve Gümrük Bakanlığı’nın belli
edeceği esaslar dahilinde) tasfiye
olunur, yetkisine haizdir.

Yasal düzenleme gereği yoklama her
zaman yapılabilmektedir. Ancak
yoklamanın ne zaman yapılabileceği
ilgiliye haber verilmez.

Yoklama yapılması halinde ‘yoklama
neticeleri tutanak mahiyetinde’
yoklama fişine geçilir.

Bu fişler yoklama yerinde iki nüsha
tanzim olunarak tarihlenir, bulunursa
nezdinde yoklama yapılan veya yetkili
adamına imza ettirilir, bunlar bulunmaz
veya imzadan çekinirlerse keyfiyet fişe
yazılır ve yoklama fişi, polis, jandarma,
muhtar veya ihtiyar meclisi üyelerinden
birine imzalatılır. 

Yoklama fişlerinin birinci nüshası,
yoklaması yapılan şahıs veya yetkili
adamına bırakılır. Bunlar bulunmazsa
bilinen adresine 7 gün içinde posta ile
gönderilir. 

Vergi karnesi alanlar hakkında
yapılan yoklamalar ayrıca bu karneye
işaret konulur. 

Yoklama fişlerinin ikinci nüshası,
vergi dairesine tevdi olunur.

Maliye Bakanlığı, elektronik ortamda
kayıt altına alınan yoklama fişlerinin
elektronik araçlarla imzalanmaması
durumunda yoklama fişini temsil eden
ve yoklama fiş muhteviyatını
değiştiremeyeceği güvence altına alınan
benzersiz bir kodun üzerine yazıldığı
bir form imzalanır. 

Maliye Bakanlığı, elektronik ortamda
kayıt altına alınan yoklama fişleri ile
birinci fıkrada belirtilen formların şekil
ve muhteviyatını tespit etmeye,
bunların şifre, elektronik imza veya
diğer güvenlik araçları konulmak
suretiyle imzalanması usul ve esaslarını
belirlemeye, bunları internet de dahil
olmak üzere her türlü elektronik, bilgi,
iletişim araç ve ortamında ilgili kişilere
göndermeye ve elektronik ortamda
yürütülecek yoklama faaliyetlerine
ilişkin diğer usul ve esasları 
belirlemeye yetkilidir.

Vergi hukukunda 
yoklama

İstanbul Ticaret Odası adına imtiyaz sahibi 
Yönetim Kurulu Başkanı 
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yangın sigortacılığında 

yangın durumunda sigorta acentelerinin nasıl hareket etmesi
gerektiği, itO’da düzenlenen bir seminerle değerlendirildi. Sektöre 
yol haritası olacak nitelikteki seminere, yaklaşık 250 kişi katıldı. 

BarıŞ CaBaCı

Y
ANGIN, hayatın normal akışını alt üst
eder. Yangını hızlıca kontrol altına
almak ve zararını minimize etmek 
için yangın halinde ne yapılması

gerektiği maddeler halinde yazılarak, buna
uyulması tatbikatlarla pratikleştirilir. Peki, yangın
sigortalarında ne yapmak gerekir? İşte bu 
kritik soru da İstanbul Ticaret Odası
Sigortacılık Meslek Komitesi
tarafından düzenlenen ‘Yangın
Sigortaları Semineri’nde gündeme
getirildi. Seminerde, hasar kapsam
analizi, tazminat hesapları ve
yaşanmış örnek olaylar üzerinde
sigorta kapsamının değerlendirmeleri
yapıldı. Toplantı, İTO Sigortacılık
Meslek Komitesi üyeleri ve sektör
temsilcilerinin katılımıyla gerçekleşti.

yOl GÖStEriCi
Toplantının açılışında konuşan

İTO Sigortacılık Meslek Komitesi
Başkanı Hüseyin Duru, yapılan vaka
çalışmalı seminerin sektör
temsilcilerine yol haritası olacağını
söyleyerek, “Acentelerimizin doğru
zamanda doğru karar vermesi için çalışıyoruz. 
Bu seminerin de yol gösterici olacağını
düşünüyorum” dedi. Duru, seminere 
yaklaşık 250 kişinin katıldığını, bu durumdan da 
komite olarak memnun olduklarını dile getirdi.

tEMiNat VE taZMiNat
Seminer kapsamında bir sunum yapan 

Oto Dışı Sigorta Eksperleri Derneği 
(ODSED) Başkanı Engin Özaydın, 
“Hasar nasıl değerlendirilir, hasar nasıl kapsam
içerisinde ya da kapsam dışında sayılır, iyi
analiz etmemiz gerekiyor. Acentelerimizin
kafasına takılan soruları gidermek için
çalışacağız. Özellikle afet ve yangınlardan
sonra teminat altına alınan ürünlerde doğru
hesaplamayla nasıl tüketicilere cevap verilmeli,
bu sorunu çözmeliyiz. Oluşan hasarla
ödenecek tazminat oranlarının hesaplanması
gibi teknik konuların analizinin yapılması
gerekiyor” diye konuştu.

3 tEMEl SOrU
ODSED Başkanı Engin Özaydın, meydana

gelen bir hasarın sigorta teminatı kapsamında
olup olmadığının genel olarak şu üç soruyla
belirleneceğini söyledi:

l Zarar gören kıymet/menfaat sigorta
sözleşmesinde sigorta konusu olan
kıymet/menfaat midir?

l Zarara neden olan olay, sigorta
sözleşmesinde belirtilen teminat tanımlarından
birine uyuyor mu?

l Zarar gören kıymet/menfaat veya zarara
neden olan olay sözleşmede istisna edilmiş mi?

Meydana gelen hasarın sigorta sözleşmesine

göre sigorta edilen kıymet/menfaat olması,
zarara neden olan olayın teminat tanımına uygun
olması ve istisna edilen bir durumda olması 
hasar teminat kapsamında kabul edilir.

EkSik SiGOrta HESaplaMaSı
Sigorta sözleşmesi yapılırken, sigortalanan

eşyanın piyasadaki değerinin dikkate alınarak 
bir sigorta bedeli belirlendiğini belirten 

Özaydın, teminat ve tazminat oranlarına
ilişkin de şu bilgileri paylaştı: “Sigorta
bedeli, poliçede teminat altına alınan
rizikolardan birinin gerçekleşmesi
durumunda, sigorta şirketinin ödemekle
yükümlü olduğu en yüksek meblağı 
ifade eder. Sigortalanan eşyanın çalınması
veya herhangi bir zarara uğraması
durumunda sigorta bedeli sigorta 
ettirene ödenerek zararı
tazmin edilir.”

Özaydın, konu
hakkında şu örneği
verdi: 
l Sigorta bedeli: 500
bin TL
l Sigorta değeri: 2
milyon TL
l Hasar: 160 bin TL

Tazminat hesabı ise şöyle:

l Eksik sigorta oranı: 1-500
bin TL/ 2 milyon TL=%75

l Hasar: 160 bin TL
l Eksik sigorta tenzili (%75):

120 bin TL
l Ödenecek tutar: 40 bin TL 

Hüseyin Duru

Engin Özaydın

Sovtajı sektörün yüzde 99’u yanlış biliyor
Sovtajın hurda bedeli olarak

bilindiğini söyleyen ODSED Başkanı
Engin Özaydın, “Sektörün yüzde
99’u sovtajı yanlış biliyor. Sovtaj,
hasar gören kıymetin hasardan sonra
taşıdığı ekonomik değerdir. Buradaki
hurda bedeli olarak tanımlanması
yanlıştır” dedi.  

Özaydın, sovtaj hakkında şu
bilgileri verdi: 

l Kasko sözleşmesi bulunan bir
araç kaza yaptığında öncelikle
bilirkişi devreye girerek kaza ve zarar

düzeyi inceleniyor.
l Uzman, araç için eksper raporu

oluşturuyor. Rapor, aracın pert
olduğunu belirtirse, kaza gününe dair
rayiç bedel belirleniyor.

l Rayiç bedel tutarında tazminat,
araç sahibine ödeniyor.

l Tazminat tutarı nedeniyle
zararla karşı karşıya kalan sigorta
şirketi, sovtaj hakkını kullanabiliyor.
Aracın tamamını ya da parçalarını
araç sahibinin onayıyla satışa
sunuyor.

pratik yapıldı
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İSTANBUL Ticaret
Odası Başkanı Şekib
Avdagiç, 2026 yılı Dünya
Buiatri (Veteriner)
Kongresi’nin, 4 bine 
yakın delegenin 
katılımıyla İstanbul’da
gerçekleştirileceğini
bildirdi.

Avdagiç, yaptığı
açıklamada, İstanbul
Kongre ve Ziyaretçi
Bürosu (ICVB) olarak
adaylık çalışmasına

destek verdikleri Dünya
Buiatri Kongresi’nin 
2026 yılında İstanbul’da
düzenleneceğini duyurdu.

İstanbul’un bu yıl 
15 milyon yabancı turisti
ağırlamasını
hedeflediklerini belirten
Avdagiç, “İstanbul,
Madrid’deki karar
toplantısında Rotterdam,
Kopenhag, Floransa ve
Jeju’yu elbette geçti. Bu
da bir seferde neredeyse 

4 bin yeni kongre turisti
demek. Uluslararası
nitelikli kongreler
İstanbul’a yakışır. Biz de
İTO olarak, İstanbul’u 
öne çıkartacak
tanıtımlarımızı aralıksız
sürdüreceğiz” dedi. 

İki yılda bir düzenlenen
Dünya Buiatri Kongresi’nin
31’incisi, bu yıl 4-8 Eylül
tarihlerinde İspanya’nın
Madrid kentinde
gerçekleştirildi.  

G
ELİR İdaresi Başkanlığı’nın
verilerine göre, Türkiye’de
ağustos itibarıyla tüm vergi
türlerinde faal mükellef sayısı

arttı. Gelir vergisi mükellef sayısı 
2 milyon 314 bin 989’a, katma değer
vergisi (KDV) mükellef sayısı 3 milyon
287 bin 284’e, gelir stopaj vergisi
mükellef sayısı 3 milyon 656 bin 226’ya,
gayrimenkul sermaye
iradı (GMSİ-kira geliri
vergisi) mükellefi sayısı
2 milyon 275 bin 248’e,
basit usulde
vergilendirilen gelir
vergisi mükellefi sayısı
da 836 bin 309’a çıktı. 

2017’DEKİ RAKAM
Sermaye şirketleri, kooperatifler,

iktisadi kamu kuruluşları, dernek veya
vakıflara ait iktisadi işletmeler ile iş
ortaklıklarının kazançlarının tabi olduğu
kurumlar vergisi mükellef sayısı, son 

5 yılda yüzde 38.6 artarak ağustos ayı
itibarıyla 1 milyon 35 bin 976’ya
yükseldi. Söz konusu mükelleflerin
sayısı 2017’de 747 bin 557’ydi.

KİLİS ARTIŞTA LİDER
Kurumlar vergisi mükellefleri en çok

391 bin 828 ile İstanbul’da bulunurken,
bu ili 106 bin 91 mükellefle Ankara, 

63 bin 739 ile İzmir
takip etti. Söz konusu
vergi türünde 5 yılda en
yüksek mükellef sayısı
artış oranı yüzde 75.3 ile
Kilis’te gerçekleşti. Bu
kentte kurumlar vergisi
mükellefi sayısı 551’den

966’ya çıktı. Artış oranlarında Kilis’i
yüzde 65.8 ile Gaziantep, yüzde 61.7 ile
Yalova, yüzde 60 ile Mardin, yüzde 59.6
ile Diyarbakır, yüzde 53.4 ile Şanlıurfa,
yüzde 52.5 ile Antalya, yüzde 51.5 ile
Batman, yüzde 50.8 ile Aksaray, 
yüzde 49.9 ile İçel takip etti.

Buiatri Kongresi için 
4 bine yakın turist 
İstanbul’a gelecek

Buiatri Kongresi için 
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İstanbul’a gelecek
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4 bine yakın turist 
İstanbul’a gelecek

DAHİLDE İşleme
Rejimi Kararında
Değişiklik Yapılmasına
Dair Cumhurbaşkanı
Kararı ile Ticaret
Bakanlığı tarafından
hazırlanan Dahilde
İşleme Rejimi 
Tebliğinde Değişiklik
Yapılmasına Dair Tebliğ,
Resmi Gazete’de
yayımlanarak yürürlüğe
girdi. Ticaret
Bakanlığı’ndan yapılan
açıklamaya göre, söz
konusu karar ve tebliğ
ile firmaların dahilde
işleme rejimi
kapsamında getirdikleri
eşyanın yarı mamul
olarak ihraç
edilmesinden ziyade,
yurt içinde işlem görme
sürecinin artırılarak
katma değerli ‘mamul
eşya’ olarak ihraç
edilmesi hedefleniyor.

Böylece ülke
ekonomisine ve
istihdama sağlanan
katkının artırılması,
devralan belge sahibi
firmanın ithalattan
ziyade yurt içinden 
mal tedarik etmesinin
teşviki planlanıyor.

YERLİLEŞMEYE
KATKI
Ayrıca bu amaçla da

‘Belge Kapsamında İşlem
Görmüş Ürün
Bünyesinde Kullanılan
İthal Eşyasına İlişkin
Hak ve Yükümlülüklerin
Devri’ mekanizması
geliştirildi. Bu yeni
uygulamayla dahilde
işleme rejiminden
faydalanan ve
Bakanlıkça belirlenecek
kriterleri sağlayan
firmaların üretimlerini
ithal girdiler yerine yurt

içinden temin ettikleri
mallarla
gerçekleştirmeleri, bu
sayede ülkede elde
edilen katma değerin
artırılması ve ithalata
bağımlılığın azaltılması
hedeflendi.
Değişikliklerle döviz
kullanım oranı ve özel
şart ihlali yapan belge
veya izin sahibi
firmalara bu ihlaller veya
ardı sıra ihlaller
sebebiyle uygulanacak
müeyyideler de yeniden
düzenlendi. Özellikle iç
piyasa dengelerinin
korunması amacıyla
konulan önceden ihracat
veya önceden ithalat özel
şartlarının ihlali
durumunda ihlali
gerçekleştiren firmaya
yönelik müeyyide
konusunda düzenleme
yapıldı.

Buiatri Kongresi için 
4 bine yakın turist 
İstanbul’a gelecek

Kurumlar vergisi mükellefi
5 yılda yüzde 38.6 arttı
Türkiye’de kurumlar vergisi mükellefi sayısı son 5 yılda yüzde

38.6 artarak 1 milyon 35 bin 976’ya ulaştı. İstanbul, 391 bin 828 ile
kurumlar vergisi mükellefi sayısında birinci sırada bulunuyor. 

Katma değeri artıracak 
mekanizma geliyor
Firmaların

getirdikleri
eşyanın yurt
içinde işlem
görme sürecini
artırarak katma
değerli şekilde
‘mamul eşya’
olarak ihraç
edilmesini
sağlamak için
mevzuat
değişikliği
yapıldı. Bu
kapsamda yeni
bir mekanizma
geliştirildi.

Büyükşehirlerin oranları
Bu vergi türünde mükellefiyet

oranlarındaki en düşük artış
olan iller ise sırasıyla yüzde 15.7
ile Karabük, yüzde 17.1 ile

Bayburt, yüzde 20.2’şer ile Kars,
Zonguldak ve Çankırı olarak
belirlendi. Öte yandan, kurumlar
vergisi mükellef sayısı artış

oranında İstanbul 25’inci,
Ankara 61’inci, İzmir 34’üncü,
Bursa 20’nci, Kocaeli de
30’uncu sırada yer aldı.
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250 alt sektörle ekonomiye

Cumhuriyet tarihinin en büyük sosyal
konut projesine başvurular hızla artıyor.
İnşaat ve müteahhitlik sektörünün yanı sıra
250 alt sektörü olumlu etkileyecek projenin
900 milyar TL yatırım ile ekonomiye 

2 trilyon liradan fazla çarpan etkisi 
yapması bekleniyor.

Proje ile 5 yıllık süreçte 500 bin sosyal
konut, 250 bin konut amaçlı arsa ve 10 bin iş
yeri ile 100 bin kişiye istihdam sağlanacak.
Sektör temsilcilerine göre, projeyle konuttaki
arz açığı azalacak. Aynı zamanda, özel

sektörün konut sahibi olmasını sağlayamadığı 
alt gelir grubunun ihtiyacı karşılanacak. 

İ
NŞAAT sektörü,
yaklaşık 250 alt
sektörü kapsaması ile
ülke ekonomilerinin

lokomotif iş kolu olarak
tanımlanıyor. Son yıllarda
konut piyasasında arzda daralma ve
kiralarda artış sorunu yaşanıyordu.
Bu soruna çare olarak Çevre,
Şehircilik ve İklim Değişikliği
Bakanlığı, Cumhuriyet tarihinin en
büyük sosyal konut projesini
duyurmuştu. ‘İlk Evim, 
İlk İş Yerim’ adı verilen projeye
başvurular, 14 Eylül’de başladı.
Projenin 900 milyar TL’lik yatırım ile
ekonomiye 2 trilyon liradan fazla
çarpan etkisi yapması bekleniyor.
İnşaat sektörü dışında 250’den 
fazla alt sektörde hareketlilik
sağlayacak proje ile 81 ilde 
2023-2028 arasını kapsayan 5 yıllık
süreçte 500 bin sosyal konut, 

250 bin konut amaçlı arsa ve 10 bin 
iş yeri içeren sanayi siteleri kurulacak.
Projeyle 100 bin kişiye de istihdam
sağlanması öngörülüyor.

EN FAZLA İSTANBUL’A
Sosyal konut projesi, özellikle dar

gelirliler için çok önemli. 81 ilde konut
inşa edilirken, 7 bölgede arsa tahsisi

yapılacak. İstanbul, 50 bin sosyal
konut tahsisi ile en fazla konut inşa
edilecek il olacak. Ankara’da 18 bin,
İzmir’de 12 bin 400, Gaziantep’te 
10 bin, Bursa’da ise 8 bin 650 konut
yapılacak. İlk etapta 2 yıl içinde 
250 bin konut ile altyapısı hazır 
100 bin arsa ve 10 bin iş yerinin teslim
edilmesi hedefleniyor. 2+1 konutta
taksitlerin ödemesi 2 bin 280 liradan,
3+1’lerin ise 3 bin 187 liradan
başlayacak. Aylık ödemelerin
müstakil arsalarda 1.604 TL’den,
hisseli arsalarda 937 TL’den, iş
yerlerinde ise 1.604 TL’den
başlanacağı açıklandı.

KONUT AMAÇLI ARSA
Proje dahilinde ilk etapta 7 ayrı

bölgede belirlenen arsalar faizsiz bir
şekilde satılacak. Evin inşa sürecinde
hak sahiplerine mimarlık ve
mühendislik desteği de verilecek.
Arsalar iki gruptan oluşuyor. İlk
grupta 350 ile 500 metrekarelik
alanlardan oluşan müstakil parsel
şeklindeki arsalar, 192 bin 500 liradan
başlayan toplam fiyat ve bin 604
liradan başlayan taksitlerle 10 yıl
vadeyle satılacak. İkinci gruptaki
hisseli parseller ise 112 bin 500 liradan
başlayan toplam fiyat ve 937 liradan
başlayan taksitlerle yine 10 yıl 
vadeyle ve faizsiz satışa çıkarılacak.

Müge 
BİBER 

2 trilyonluk hareket

Özel sektörü ikame
eden bir hamle
Konut Geliştiricileri ve

Yatırımcıları Derneği
(KONUTDER) Başkanı 
Z. Altan Elmas; sosyal
konut projesi ile ilgili
İstanbul Ticaret’e yaptığı
değerlendirmede, pandemi
sonrasında arz-talep
dengesizliklerinin konut
fiyatlarına da yansıdığının altını
çizdi. Elmas, “Çok ciddi bir kitle
de konut alamaz hale geldi.
Sosyal konut projesi ile
insanlarımızın huzuruna ve gelir
dağılımındaki dengesizliği
gidermeye hizmet edecek ve
ihtiyacı karşılayacak önemli 
bir adım atılmış oldu. Bu
anlamda devletimizin açıkladığı
250 bin konut, inşaat ve
müteahhitlik sektörüne
hareketlilik getirecek,
sektörümüzde üretim 
artışı olacak” dedi.

İHTİYAÇ 800 BİNDEN
FAZLA 

Z. Altan Elmas; özel sektörün
ürettiği konuta alt gelir grubunun
erişemediğini, TOKİ’nin de 
20 yıldır bu gruba konut üretme
görevini üstlendiğini söyledi.
Elmas, şöyle devam etti:
”Türkiye’de her yıl 800 binden

fazla konut ihtiyacı var. 
Kısaca, sosyal konut projelerinin
konuttaki arz açığını azaltmakla
birlikte, özel sektörün konut
sahibi olmasını sağlayamadığı
alt gelir grubunun ihtiyacını
çözmeye yönelik bir hamle
olduğunu söyleyebiliriz.” 

250 SEKTÖRE DESTEK

İnşaat sektöründe azalan
üretimin istihdamın da ciddi
şekilde düşmesine sebep
olduğunun altını çizen Z. Altan
Elmas, ”İnşaat sektörünün
harekete geçmesiyle malzeme
üretiminden nakliyeye,
mobilyadan ev tekstiline ve ev
gereçlerine kadar 250’den fazla
sektörde hareketlenme olacak.
Kısacası sosyal konut projeleri,
inşaat sektörünün yanı sıra
sanayi ve hizmet sektörünü de
desteklemiş olacak” 
  diye konuştu.

Z. Altan Elmas

İstanbul Üniversitesi
Öğretim Görevlisi Prof. Dr.
Ali Hepşen, İstanbul
Ticaret’e projeyi üretim,
istihdam ve finans
açısından şöyle
değerlendirdi:

ÜRETİM: İnşaat
sektörünün milli gelir
içerisindeki payı 250’den
fazla alt sektörü doğrudan
ve dolaylı olarak etkiliyor.
Öngörülen 900 milyar
TL’lik yatırım değeri ile
gelecek 5 yıllık dönemde
500 bin konut, 250 bin
konut amaçlı arsa tahsisi
ve 10 bin iş yeri tahsisi,
ülke ekonomisi açısından
önemli bir katma değer
sağlayacak.

İSTİHDAM: İŞKUR’un
hazırladığı inşaat sektörü
işgücü piyasası raporuna
göre, inşaat sektöründe iş
yeri ve mevcut istihdam,
Türkiye genelindeki
istihdamın yüzde 8.8’ini
oluşturuyor. Dolayısıyla
önümüzdeki dönem
projelerin hayata geçmesi,
81 ildeki işgücü piyasasını
da doğrudan etkileyecek.

FİNANSAL
ERİŞİLEBİLİRLİK: 
Konut alımında önemli
ölçütlerden biri, uzun
vadeli aylık taksitlerin
hane halkının toplam 
aylık gelirinin yüzde
30’unu aşmayan 
nitelikte olması…
Kampanya dahilinde
belirlenen farklı
büyüklükteki konutlar 
için öngörülen taksit
miktarları, finansal
erişilebilirlik açısından da
yüzde 30 kriterini
karşılıyor. Dolayısıyla 
bu durum, hane 
halkının ilgili konutlara
yönelik talebini de 
canlı kılacaktır.

İş yeri edinme imkanını değerli buluyoruz
İstanbul Ticaret Odası

(İTO) Başkanı Şekib Avdagiç,
Twitter hesabından,
Cumhurbaşkanı Recep
Tayyip Erdoğan tarafından
açıklanan ‘İlk Evim, İlk İş
Yerim’ projesi ilişkin
değerlendirmede bulundu.
Başkan Avdagiç,

açıklamasında, şunları
kaydetti: “Proje, hem dar
gelirli vatandaşımızın konut
sıkıntısına çözüm olacak 
hem de oluşturacağı
istihdam ve pek çok
sektörde sağlayacağı
hareketlilikle ekonomimize
katma değer olacak. Projenin

konutla sınırlı kalmayıp, iş
yeri edinme imkanı
sunmasını ayrıca değerli
buluyoruz. Belirlenen satın
alma kriterleri, 81 ile yayılan
kapsayıcılığı ve öncelikli
kategorileri ile önemli bir etki
yapacak. Atılan bu güçlü
temel ülkemize hayırlı olsun.”

Prof. Dr.
Ali Hepşen

Yatırım değeri 900 milyar TL 

İş yeri için 10 Ekim!
12 ilde 3 bin 930’u tamamlanmış,

toplamda 10 bin sanayi tipi iş yeri
projesi de KOBİ’lere sunuluyor. 2 bin
633 liradan başlayan taksitlerle ve 
120 ay vadeyle toplam 350 bin liradan
satılacak bu iş yerlerinin, ilk etapta 
28 ilde yapılması planlanıyor. İş yerleri
için başvurular 10 Ekim’de başlayacak.
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T
ürkiye girişimcilik
ekosisteminin en büyük
destekçilerinden
Teknopark istanbul,

bünyesindeki kuluçka merkezi
Cube Incubation ile kapılarını
yatırımcılara açmaya devam
ediyor. Bu kapsamda ‘Açık kapı: iş Dünyası
ile Buluşma’ programının beşincisi
düzenlendi. 5 girişim ve 3 Ar-Ge firmasının
sunum yaptığı etkinlik; istanbul Ticaret Odası
Başkanı Şekib Avdagiç ile yönetim kurulu ve
yaklaşık 100 Meclis üyesi’nin katılımıyla
gerçekleşti. Programın ev sahipliğini ise
Teknopark istanbul yönetim kurulu Başkanı
Prof. Dr. Metin yerebakan
ile Teknopark istanbul
Genel Müdürü Bilal Topçu
yaptı.

İLK ADIMI
DOĞRU ATTIK
Toplantının açılışında

konuşan iTO Başkanı 
Şekib Avdagiç, Teknopark
istanbul’un, ulusal ve
uluslararası önemli teknoloji
firmalarının yer almak
istediği bir merkez
olduğunun altını çizdi.
Avdagiç, şunları söyledi:
“iTO’nun yüz akı projesi
olan Teknopark istanbul’un
Türkiye için ifade ettiği
anlamı, bizzat yerinde
görmek için buradayız. kurmayı istediğimiz
teknoparka, herkes onlarca teknoparktan biri
olacak gözüyle bakıyordu. Biz, sanayileşmeyi
artırmak, kalkınmış ülkelerle mesafeyi
kapatmak için çalışıyorduk ve en önemli
aracımız yüksek teknolojiydi. Aslında
gelişmiş ülkeler gibi işe savunma ile
başlayarak doğru yaptık. Tabir-i caizse, ilk
düğmeyi doğru ilikledik ve gerisi de çok hızlı
bir şekilde geldi. Girişimci altyapımızı, 
Ar-Ge kültürümüzü geliştirmekti. Bunu da

teknopark ile yapabilirdik.
Biz de Teknopark istanbul’u
savunma sanayi odaklı bir
teknopark olarak
ayrıştırdık.”

İLERİ TEKNOLOJİ
MERKEZİ

“2018’den itibaren yapılan duvarın
üzerine bir taş da biz koymadık, deyim
yerindeyse bir teknoloji suru inşa ettik”
diyen Başkan Avdagiç, konuşmasına şöyle
devam etti: “Bu teknoloji kalesinde Türk
mühendisler, girişimciler ve Türkiye’nin
gururu şirketlerimiz Ar-Ge faaliyetleri
yürütüyor. Biz de onları destekliyor, müthiş
bir sinerji doğuran ekosistemi
güçlendiriyoruz. ileri teknoloji merkezi
olarak, Türkiye’yi farklı bir ufka taşıyoruz.”

MÜhENDİS SAyISI 
4 KAT ARTTI
Teknopark istanbul’un 2014’te 68 bin 513

metrekare kapalı alanı olduğunu hatırlatan
Avdagiç, merkez hakkında şu bilgileri
verdi: “2018’de bu rakam 197 bin 109
metrekareye yükselmişti. 2022’de ise iki kat
artarak, 387 bin 46 metrekare oldu.
Teknoparkımızda faaliyette bulunan Ar-Ge
firmamızın sayısı 2014’te 86’dıydı. 2018’de
260 olan Ar-Ge firma sayısı 2022’de 416’ya
çıktı. Aynı şekilde bir artış da, Ar-Ge
mühendisi sayısında yaşadık. 2014’te
burada çalışan Ar-Ge mühendisi bin 526
iken, 2018’de 5 bin 920 olmuştu. Dört yıl
sonunda ise Ar-Ge mühendis sayımız 
8 bin 374’e çıktı.”

2 BİN 823 PROJE
Proje sayısında da büyük artış

gözlemlendiğini söyleyen Avdagiç, 2014’te
265 ve 2018’te bin 363 olan proje sayısının,
2021’de tam 2 bin 823’e yükseldiğini
hatırlattı. Avdagiç, “Teknoparkımız yüzde
100 doluluk oranıyla, seçkin firmalarıyla,
yenilikçilik ve girişimciliğe getirdiği büyük
rüzgarla iTO’nun ve ülkemizin gururu
oldu. Ödül almadan geride bıraktığımız bir
yıl olmadı. Ayrıca, fikri sınai mülkiyet
haklarında önemli bir artış yaşandı. 2010’da
3 olan rakam, 2018’de 28’e ve 2022’de 
265’e yükseldi” ifadelerini kullandı.

İhRACATI 10 KAT ARTTI
Teknopark istanbul’u yüz akı yapan

göstergelerden birinin de ihracat rakamları
olduğunu vurgulayan Avdagiç, “Buradan
yapılan ihracat, 2010’de 8.3 milyon dolar
iken, 2018’de 36.8 milyon dolara çıktı.
2022’de ise ihracat rakamımız 381.5 milyon
dolara yükseldi” dedi.

TERSİNE BEyİN GöçÜ
Teknopark istanbul’da birçok nitelikli

gencin yetiştiğini belirten Başkan Avdagiç,
“Bizim  bu gençlerimizi Türkiye’de
tutmamız gerekiyor. Bizim en önemli
vizyonumuz, beyin göçünün tersine
dönmesini sağlamak” dedi.

Neler yapıldı?

Denizcilik alanında
20 firma ile Hizmet
Sektörü Rekabet
Gücünün Artırılması
Projesi HİSER başladı. 

3. etap temel atma
töreni gerçekleşti ve
yapılar, toplamda 28 bin
566 metrekarelik bir
alanda inşa edildi. 

2. etap binaları açıldı.
Teknopark İstanbul
Mesleki ve Teknik
Anadolu Lisesi’ne start
verildi. Temel Sıfır Atık
Belgesi alan ilk özel 
şirket oldu. 

Cube Incubation
açıldı. ‘Derin Teknoloji
Girişim Sermayesi
Yatırım Fonu’nun kuruluş
çalışmalarına başlandı.
En çok patentli startup
firmasına ev sahipliği
yapan teknopark oldu.

3. etap tamamlandı.
Önümüzdeki günlerde
açılacak. Kaşif
robotunun üreticisi olan
Armelsan burada olacak.

ASELSAN,
ROKETSAN ve TUSAŞ’ın
yerleşik olarak
Teknopark İstanbul’da
binaları olacak. 

‘Teknoloji kalesi’nde 
kapı yatırımcıya açık

“Biz Teknopark İstanbul’u savunma sanayi odaklı bir
teknopark olarak ayrıştırdık” diyen İTO Başkanı Şekib
Avdagiç, ‘teknoloji kalesi’ olarak tanımladığı Teknopark
İstanbul’un ihracatını 8 yılda 10 kat artırdığına dikkat
çekti. Avdagiç, İTO Meclis Üyelerini Teknopark
İstanbul firmalarına yatırım yapmaya davet etti.

Teknopark İstanbul, bünyesindeki kuluçka merkezi
Cube Incubation ile ‘Açık Kapı: İş Dünyası İle Buluşma’
programının beşincisini gerçekleştirdi. 5 girişim ve 3 Ar-Ge
firmasının sunum yaptığı etkinliğe, 100’e yakın İTO Meclis
Üyesi katıldı. Sunumlarda orta ölçekli girişimlerin de
büyük projelere dahil olma şansı bulunduğu vurgulandı.

FOTOĞRAF: KAMİL ÇATAK

Melek yatırımcı olmalıyız
İTO Başkanı Avdagiç, “Yeni unicornlar çıkarmak için çalışmalıyız.

Yeni startuplara bu yüzden yatırım yapmalıyız. Bu girişimler, Türkiye’ye
döviz girdisi sağlayacak. Bu nedenle, İTO üyelerini melek yatırımcı
olmaya davet ediyorum. Ara hedefimiz firmalarımızın büyümesi olsun
fakat ana hedefimiz Türkiye’nin büyümesi olsun” diye konuştu.

4. nesil kuluçka merkezi
Beyoğlu’nda açılacak

“İTO ile yerli ve milli teknolojiler
geliştiriyoruz” diyen Teknopark
İstanbul Genel Müdürü Bilal Topçu, şu
bilgileri verdi: “2023’te Türkiye
savunma sanayinin ana oyuncuları
teknoloji merkezimizde olacak. Yeni
bir müjdeyi de sizlerle paylaşmak
istiyorum. Beyoğlu’nda Mis Sokak’taki
tarihi bir apartmanı yeniledik ve oraya
bir uydu kuluçka merkezi yapıyoruz.
Beyoğlu Uydu Kuluçka Merkezi,
önümüzdeki günlerde 4. nesil bir
kuluçka merkezi olarak çalışacak.” 
Topçu, son bir yılda 14 girişimcinin, 
2.7 milyar TL değerleme ile 750 milyon
TL yatırım aldığını belirterek, MİLGEM,
DASAŞ Albatros İHA, SSB& BMC Altay
Tankı, Delta V- Tesor Hibrit Roket
Motoru, TÜRKSAT 6A ve TUSAŞ Milli
Muharip Uçağı, bu merkezden çıkan
savunma sanayi ürünleri. Buradaki orta
ölçekli girişimlerin de büyük projelere
dahil olma şansı oluyor” diye konuştu.

Dünya teknolojisinin
önündeyiz

Açık Kapı programının her ay
yapıldığını belirten Teknopark İstanbul
Yönetim Kurulu Başkanı Prof. Dr.
Metin Yerebakan, programın amacının
firmaların yenilikçi projelerinin İTO
Meclis Üyelerine anlatılması olduğunu
söyledi. Teknopark İstanbul’un bir
diğer amacının ise beyin göçünün
önüne geçmek olduğunu vurgulayan
Yerebakan, şunları kaydetti:
“Teknoparkımızda bulunan şirketlere
yatırımların arttığını görüyoruz.
Dünyada yeni projelendirilen bir
ürünün, bu merkezde testini yapıyoruz.
Bu dünyadaki trendleri takip
etmediğimizi, dünyanın bizi takip
ettiğini gösteriyor. Dünyada sadece 
3 merkezde üretilen grafen, Teknopark
İstanbul’da da üretiliyor.”

Barış
CABACI
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Almanya Tedarik Zinciri
Kanunu ile büyüklüğü ne olursa
olsun mal veya hizmet sağlayan
tedarikçiler, belirlenen kriterlere
uyum için gerekli adımları atmak
zorunda kalacak. Ocak 2023’te
yürürlüğe girecek yasa, Alman
firmalarını, tedarikçileriyle
yaptıkları ticari sözleşmeleri
güncellemeye zorlayacak.
Tedarikçi Türk firmalarının da
yasadaki kriterlere uyum için risk
raporu hazırlamaya başlaması
öneriliyor. 

A
LMANYA’da
kabul edilen
yeni Tedarik
Zinciri

Kanunu, Türkiye’deki
ihracatçı şirketleri de
yakından ilgilendiriyor.
Büyük Alman
firmalarının tedarikçilerinin, yurt
dışındaki tedarikçilerinin insan
hakları, çevreyi koruma,
ayrımcılık, sosyal haklar gibi
konularda kriterlere uyduğundan
emin olmasını şart koşan kanun,
2023 başında yürürlüğe girecek.
Kanunun, tedarikçi şirketleri nasıl
etkileyeceğine dair bir seminer
düzenlendi. Türkiye Odalar
ve Borsalar Birliği (TOBB)
ile Alman-Türk Ticaret
Sanayi Odaları işbirliğinde
düzenlenen online
seminerin açılışında konuşan
TOBB KOBİ Araştırma ve
Danışmanlık Merkezi Müdürü
Cahit Ceren, “Alman firmasına
mal satan veya hizmet veren
tedarikçilerin kanunda belirtilen
kriterlere uygun hale gelmesi
lazım. Bu yönde hazırlık
gerekiyor” dedi. 

Seminerin uzman konuşmacısı
ise kanun metnini Türkçe’ye
çeviren isimlerden biri olan Prof.
Dr. Mehmet Köksal oldu. Alman-
Türk TSO Tahkim Divanı Başkanı
olan Prof. Dr. Mehmet Köksal,
“Bu kanun, şirketleri ‘her ne
olursa olsun iş yapma’
niyetinden, insan haklarına
uygunluk ve çevreyi koruma
ilkesiyle iş yapmaya zorlayacak”
diye konuştu. 

CİRO SINIRI YOK
Prof. Dr. Köksal, Almanya’da

çıkan kanun hakkında şunları
söyledi: “Yeni düzenleme, Alman
şirketlerinin, yurt dışındaki
tedarikçilerinin, kanundaki
kriterlere uyduğundan emin
olunmasını istiyor. Uygulama,
dünya genelinde 3 binden fazla
çalışanı olan Alman şirketleri için
Ocak 2023’te başlayacak. Ocak
2024’te ise 1.000 ve daha fazla
çalışanı olan bütün Alman
şirketleri kanun kapsamına
girecek. Alman şirketlerinin yurt
dışındaki tedarikçileri için ise
personel sayısı sınırı yok. Bir
çalışanı olan şirket dahi, şayet
büyük Alman şirketlerine mal
veya hizmet satıyorsa, bu
kanunun istediği kriterlere
uymak zorunda. Ciro sınırı da
yok. Kanunla birlikte, iş/ticaret
sözleşmelerine yeni maddeler
eklenmesi kaçınılmaz.” 

Prof. Dr. Köksal,
konuşmasında şu bilgileri
paylaştı: “Sadece sanayideki
imalatçılar değil, hizmet ve finans
sektöründeki tedarikçiler de
kanun kapsamında. Tedarikçinin
tedarikçisi de yükümlülüklere
uymak zorunda. Avukatlık veya

gümrük müşavirliği firmaları da
tedarikçinin hizmet tedarikçisi
olsa bile bu kanun kapsamına
giriyor. İş güvenliği kriterleri ve
mevzuatı konusunda Türkiye’de
yasal açık bulunmuyor.
Örgütlenme özgürlüğü ise

Türkiye’de sıkıntılı alanlardan
biri. Yüzde 14 seviyesinde kalan
sendikal örgütlenme sorun olarak
görülüyor. Tedarikçi firmaya
karşı, sendikal faaliyet sebebiyle
açılmış dava varsa, o tedarikçinin
Alman şirketlerle ticaret yapması
bazı sıkıntılar doğuracaktır.
Barışçıl protestolara izin verilmesi
isteniyor. Türk şirketleri böyle bir

durumda güvenlik
güçlerinin
çağrılmaması
şartıyla da karşı

karşıya. Toplu iş
sözleşmesi ve grev hakkında

normalde 2 ay içinde
sonuçlanması gereken yetki itirazı
davaları 3-4 yıl sürüyor. Bu da bir
sorun olarak karşımıza çıkıyor.”

Tedarikçi firmaların personel
alım ilanlarında ayrımcılık
denebilecek ifadeler olmaması
gerektiğini belirten Prof. Dr.
Köksal, “İş ilanında ‘Askerliğini
yapmış erkek aday’ şeklinde bir
ifade varsa bu ‘ayrımcılık’
kriterlerinin ihlali olarak kabul
ediliyor. Eşit işe eşit ücret konusu
da kanunda yer alıyor. Bu
konuda ayrımcılık tespit edilirse
iş ilişkisi tehlikeye girebilir” dedi.  

HER YIL YENİDEN
Tedarikçi şirketin her yıl risk

analizi yapmak zorunda
olduğunu belirten Prof. Dr.

Mehmet Köksal, “Ürün veya
üretim prosesi değiştiğinde de
yeni iş analizi gerekiyor.
Tedarikçi şirketler, iç
yönetimlerinde ihlali takip edecek
sorumlu yönetici atamak
zorunda. Türk şirketlerin, istenen
belgeleri İngilizce veya Almanca
hazırlaması gerekiyor” dedi. 

AB DİREKTİFİ YOLDA
Konuyla ilgili olarak bir AB

direktifinin 2025’te çıkmasının
beklendiğini kaydeden Prof. Dr.
Köksal, “AB direktifi yürürlüğe
girerse Alman şirketleri için
personel sayısı şartı 250’ye

düşecek. AB
direktifinde ciro
kriterinin de
olması bekleniyor”
dedi. 

Prof. Dr. Mehmet Köksal,
Almanya’daki kanunun dışarıda
uygulanması halinde bazı
kriterlere uyum için TBMM’de
yasal düzenlemenin gündeme
gelebileceğini belirtti. Webinarda
paylaşılan bilgiye göre Alman
firmalar, kanunun şart koştuğu
özen yükümlülüğü sebebiyle
tedarikçileriyle yaptıkları iş
sözleşmelerine yeni döneme
uygun maddeler koymaya
başlayacaklar. Hatta Alman
makamlarının uygulayacağı
cezalar sebebiyle tedarikçi
şirketlerle yapılacak sözleşmelere
rücu maddeleri eklenebileceği
belirtildi. Alman firmalar,
tedarikçi firmaya rücu
edemiyorsa, tedarikçiyle iş
yapmayı sonlandırma yoluna
gidebileceği kaydedildi. 

Tedarikçilere ‘risk raporu 
hazırlayın’ uyarısı

İhracatçı şirketlere tavsiyeler

Almanya’da kabul edilen Tedarik Zinciri
Kanunu’nun Türkçe çevirisini yapan ekibin
başında bulunan Prof. Dr. Mehmet Köksal,
kanunun Türkiye’de uygulanmasına dair
bazı tavsiyelerini şöyle sıraladı: 
l Şirket içinde yetkili olacak kişi ve insan

hakları sorumlusu tespit edilmeli.
l Özen yükümlülüğü ve risk raporu

hazırlama konusunda profesyonel
destek alınmalı.

l Risk haritası yazılı olarak oluşturulmalı.
l Önleyici tedbirler belirlenmeli, gerekli

eğitimler verilmeli.
l Kriterlere uyum ve risklere karşı

denetlemeler yapılmalı.
l Sözleşmeyle ilgili kurallar ve kontroller

geliştirilmeli.
l Satın alma ve diğer konularla ilgili eski

sözleşmeler gözden geçirilmeli.
l Kendi tedarikçinizle yaptığınız

sözleşmelerde, ihlal halindeki cezai
şartlar yazılmalı.

l Çalışanlar için kolay ulaşılabilir şikayet
mekanizmaları geliştirilmeli.

Cezalar kriterlere uymaya zorlayacak
Kanuna uymayan Alman şirketlerine

uygulanacak yaptırımlar: 
l 50-800 bin Euro para cezası 

l Cironun yüzde 4’üne kadar
tazminat

l Kamu ihalelerine girme yasağı

TOBB Tedarikçi Geliştirme
Programı’na çağrı 

Seminerde, TOBB’un Tedarikçi Geliştirme Programı’na
da dikkat çekildi. TOBB KOBİ Araştırma ve Danışmanlık
Merkezi Müdürü Cahit Ceren, “Büyük işletmelerle
KOBİ’leri buluşturuyoruz. Küçük ve orta boy işletmeler bu
programa katılabilir. Aynı şekilde büyük firmalar da
tedarikçi programı düzenlenmesini isteyebilirler. Tedarikçi
Geliştirme Programı konu başlığıyla sanayi@tobb.org.tr
adresine e-posta gönderebilirsiniz” dedi. 

Adem
ORHUN
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Prof. Dr. Kerem ALKİN

Enerjide çözümsüzlük 
2024’ü ‘kabus 
yılı’ yapabilir

Avrupa’da süregelen enerji krizi,
bu sonbahar ve kış dönemi açısından
en zorlu sınamalardan geçecek. Bu
sınamalardan elde edilecek sonuçlar,
yaşanacak dersler, 2023 yılının
sonbaharına kadarki bir yıllık
dönemde, tarihi tedbirleri ve çözüm
mücadelesini de beraberinde
getirecek. Çünkü enerji krizini
tetikleyen mevcut koşullar, 2024
yılına kadar yeni çözümler devreye
alınmaz ise esas 2024 yılının, Avrupa
açısından krizin de ötesinde, adeta bir
‘kabus dönemi’ olarak geçebileceğine
işaret ediyor. Bu nedenle, enerjide en
fazla bir yıl ile sınırlı, gerçek manada
zamana karşı bir yarış söz konusu.

Rusya-Ukrayna savaşı patlak
verdikten sonra Avrupa enerji
pazarında krizi tetikleyen ilk önemli
gelişme, kombine çevrim gaz
santrallerinden (CCGT) kaynaklandı.
CCGT’ler, Avrupa marjinal enerji
fiyatlarına hakim bir alan. Geride
bıraktığımız 6 aylık dönemde, savaşın
vadeli doğalgaz fiyatları üzerindeki
katlayıcı etkisi, elektrik fiyatlarındaki
artışı ciddi manada tetikledi. Bu
nedenle, AB Komisyonu’nun
gündemindeki en öncelikli konu,
doğalgaz fiyatları ile elektrik fiyatları
arasındaki ilişkiyi ortadan kaldıracak
bir piyasa düzenlemesini bir an önce
hayata geçirmek. 

500 yılın en kurak yazı

Bununla birlikte, Avrupa’da son
500 yılın en kurak yazının yaşanmış
olması, zaten var olan enerji ve
elektrik krizinin derinleşmesine de
sebep olmuş durumda. Geçtiğimiz
ağustos ayından itibaren krizi
derinleştiren gelişmelerden ilki, çok
düşük Fransız ‘nükleer’ kullanımı.
Fransa’nın en büyük kamu enerji
şirketi EDF, 2023 için nükleer enerji
kullanım kapasitesini 300-330 TWh’a
indirdi. 2022 yılı performansı da
kuraklığın sebep olduğu ‘soğutma’
sorunları nedeniyle yine iyi gitmiyor.
İkinci önemli sorun, yine tarihi
kuraklık nedeniyle hidroelektrik
santrallerdeki hayli düşük hidro
stoku. İskandinavya’dan İberya’ya
ciddi bir hidro güç sorunu söz
konusu. Rusya-Ukrayna savaşının
sebep olduğu lojistik sorunlardan biri
de, Ren Nehri’ndeki düşük su
seviyesi nedeniyle nehrin kömür
santrallerine ikmal kapasitesinin
yüzde 25’e düşmesi.

Kapasite azalımı

Üstüne ekonomik ve teknik
ömrünü tamamlamaları nedeniyle
kapatılan Avrupa’daki termik, gaz ve
nükleer santrallerden kaynaklanan
kapasite azalımını da ekleyin.
Avrupa, enerji krizine hayli zor
şartlarda yakalanmış durumda.
Avrupa’da son 10 yılda hızla artmış
olan rüzgar, güneş ve jeotermal
kapasitesi ise henüz diğer enerji
türevlerinden kaynaklanan eksikliği
giderebilecek düzeyde değil. 
Bu nedenle, ABD ve farklı
tedarikçilerden sıvı doğalgaz (LNG)
tedariki, Avrupa’nın pek çok yerine
yeni sıvı doğalgaz terminalleri inşa
etmek başta olmak üzere Avrupa,
bilhassa 2024’de daha da ağır,
kıtadaki tüm günlük yaşamı
neredeyse durduracak ölçüde bir
enerji krizi ile karşılaşmamak adına
adeta zamana karşı yarışacak. AB
Komisyonu’nun enerji piyasası
oyuncularının, tüm paydaşların
hareket alanını sınırlayan katı
düzenlemeleri bir süreliğine ciddi
manada yumuşatmasına yönelik
adımları dahil, pek çok konu masada.
Kapsamlı tedbirler paylaşıldıkça, 
biz de aktarmayı sürdüreceğiz.

İSTANBUL TİCARET ODASI 
KARŞILIKSIZ ÖĞRENİM BURSLARI HAKKINDA

Odamız 2022-2023 Eğitim Öğretim Yılı Burs Başvuruları 
26 Eylül -9 Ekim 2022 tarihleri arasında 

internet sitemizden online olarak alınacaktır. 

Aşağıda sayılan şartları taşıyan öğrencilerimiz anılan tarihler arasında başvurularını
www.ik.ito.org.tr adresinden yapabilecekler ve burslarla ilgili tüm süreci yine bu
adresten takip edebileceklerdir. 

Mevcut bursiyerlerimizin yeniden başvuru yapmasına gerek bulunmamaktadır.

Lisans Burslarında Uzaktan Eğitim ve Açıköğretim öğrencilerinin başvuruları
değerlendirmeye alınmamaktadır.

Lisans Bursları:
İstanbul il sınırları içinde bulunan devlet üniversitelerinde öğrenim gören yükseköğrenim (lisans)
öğrencileri (açık öğretim ve uzaktan öğretim hariç) ile vakıf üniversitelerine ÖSYM tarafından %100
burslu olarak yerleştirilen yükseköğrenim (lisans) öğrencilerine verilir.

Lisans programlarında öğrenim gören öğrencilerden; Türkiye Cumhuriyeti vatandaşı olan,
yükseköğrenim hazırlık ve birinci sınıfında 22, ikinci sınıfında 24, üçüncü sınıfında 25, dördüncü
sınıfında 26 yaşından büyük olmayan, Kredi ve Yurtlar Kurumu’nca verilen öğrenim bursu da dâhil
olmak üzere herhangi başka bir kurumdan karşılıksız burs almayan, herhangi bir firma veya
kuruluşta tam zamanlı olarak çalışmayan, ara sınıf başvurularında yıllık genel başarı ortalaması 4
üzerinden en az 2,50 veya 100 üzerinden en az 65 olan öğrenciler burslarımıza başvurabilir.

Yüksek Lisans Bursları:
İstanbul il sınırları içinde bulunan devlet üniversitelerinde öğrenim gören yüksek lisans (master)
öğrencileri (formasyon programları hariç) ile sadece İstanbul Ticaret Üniversitesi’nde öğrenim
gören yüksek lisans (master) öğrencilerine verilir.

Yüksek lisans programlarında öğrenim gören öğrencilerden; Türkiye Cumhuriyeti vatandaşı olan,
Kredi ve Yurtlar Kurumu’nca verilen öğrenim bursu da dâhil olmak üzere herhangi başka bir
kurumdan karşılıksız burs almayan, herhangi bir firma veya kuruluşta tam zamanlı olarak
çalışmayan, lisans bitirme veya yüksek lisans genel not ortalaması 4 üzerinden en az 3 veya 100
üzerinden en az 76,66 olan öğrenciler burslarımıza başvurabilir.

Doktora Bursları:
Doktora bursları, sadece İstanbul Ticaret Üniversitesi ve İstanbul il sınırları içerisinde bulunan
devlet üniversitelerinde okuyan öğrencilere veya yurt dışında bulunan yükseköğrenim
kurumlarında öğrenim gören doktora öğrencilerine verilir. Yurt dışı doktora bursu, başvuru
esnasında doktora programının bölümü, çalışma alanı ve tez konusunu resmi belge ve beyan ile
ileten öğrenciler içinden Burs Komitesince onay verilen doktora öğrencilerine tahsis edilir.

Doktora programlarında öğrenim gören öğrencilerden; Türkiye Cumhuriyeti vatandaşı olan ve Kredi
ve Yurtlar Kurumu’nca verilen öğrenim bursu da dâhil olmak üzere herhangi başka bir kurumdan
karşılıksız burs almayan, yüksek lisans bitirme veya doktora genel not ortalaması 4 üzerinden en
az 3 veya 100 üzerinden en az 76,66 olan doktora öğrencileri burslarımıza başvurabilir.

FOTOĞRAF: KAMİL ÇATAK
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ÜRKİYE Odalar ve Borsalar
Birliği’ne (TOBB) bağlı olarak
İstanbul’da faaliyet gösteren dört
Oda, İstanbul Ticaret Odası’nın

(İTO) ev sahipliğinde, 14 Eylül’de
müşterek toplantı gerçekleştirdi. İTO
Eminönü Merkez Binası’nda yapılan
toplantıya; İTO Yönetim Kurulu Başkanı
Şekib Avdagiç, İstanbul Sanayi (İSO)
Odası Yönetim Kurulu Başkanı Erdal
Bahçıvan, İMEAK Deniz Ticaret Odası
Yönetim Kurulu Başkanı Tamer Kıran,
İstanbul Ticaret Borsası (İSTİB) Yönetim
Burulu Başkanı Ali Kopuz, Odaların
başkan yardımcıları ve yönetim kurulu
üyeleri katıldı. Toplantıda, iş dünyasının
güncel sorunları ve çözüm önerileri
konuşuldu. 

GENÇLERE İMKAN VERELİM
Tüm sektörlerin ortak meselesi mesleki

eğitim konusunda önemli bir atılım
sürecinin yaşandığını belirten İTO
Başkanı Şekib Avdagiç, “Geçtiğimiz hafta
Milli Eğitim Bakanımız Mahmut Özer’i
restorasyon ve rekonstrüksiyon çalışması
sonrasında yeniden İstanbul’a
kazandırdığımız Liman Hanı’nın
açılışında ve meclis toplantımızda
ağırladık. Aralık 2021’de Mesleki Eğitim
Kanunu’nda yapılan değişiklikten sonra
mesleki eğitim merkezlerinin geldiği
nokta da gündemimizde yer aldı. Aralık
2021’deki değişiklikten önce tüm
Türkiye’de 159 bin çırak ve kalfa vardı.
Bugün çırak ve kalfa sayısı 720 bine
yükseldi. Yani gençlerimizden yoğun bir
talep var. Tüm iş dünyamızı proaktif
olmaya, mesleki eğitim merkezlerindeki
gençlerimize staj imkanı sunmaya davet
ediyorum. Dijital İstihdam Eşleştirme
Platformu’nda iş bekleyen gençlerimizin
sayısı çoğalıyor. Onların iş hayatına adım
atmasına yardımcı olmalıyız” dedi. 

GİRİŞİMCİLERİ
TUTMALIYIZ
Üretimde hızlı bir dönüşüm süreci

yaşandığına ve önümüzdeki dönemde
işgücünün yeterlilik konusunun da
gündemde olacağına dikkat çeken
Avdagiç, şöyle konuştu: “Ülkemizde iş
arayan önemli bir kesim var. Onları da
hızlı bir şekilde çeşitli programlarla
üretim sürecine entegre etmeliyiz.
Gençlerimize girişimcilik konusunda da
destek olmalıyız. Gençlerimizi bu
topraklarda tutmak ve imkan sunmak
zorundayız. İTO olarak BTM ve
Teknopark İstanbul Kuluçka Merkezi ile
girişimcilere kapılarımızı açtık. İş
dünyamızı oradaki gençlerle bir araya
gelmeye davet ediyorum. Girişimcilik
ekosistemine mentor veya melek
yatırımcı olarak dahil olabilirler.
Ülkemizin bu alanda da önemli bir
potansiyeli var.”

İstanbul Ticaret Odası,
İstanbul Sanayi Odası, İMEAK
Deniz Ticaret Odası, İstanbul
Ticaret Borsası’nın başkan ve
yönetim kurulu üyeleri,
müşterek toplantıda bir araya
geldi. Toplantıda mesleki eğitim
merkezlerine olan yoğun öğrenci
talebi konusunda iş dünyasının
yapabilecekleri de konuşuldu. 

İstanbul ‘Oda’ları 
mesleki eğitimin yanında

Gıda israfıyla mücadele
Pandemi sürecinde dört Oda başkanı

olarak sektörlerin taleplerinin çözüme
ulaştırılması için büyük çaba sarf
ettiklerini kaydeden İSTİB Başkanı Ali
Kopuz, “Bu süreçte TOBB Başkanı Rifat
Hisarcıkoğlu ile birlikte çok yakın bir
şekilde çalıştık. Özel sektörün yaşadığı
tüm sorunların ilgili bakanlıklara çok hızlı
bir şekilde aktarılmasını sağladık” dedi.
Tarım sektörünün öneminin bu dönemde
daha iyi anlaşıldığını belirten Kopuz, gıda
israfı sorununa da dikkat çekerek, şöyle
konuştu: “2021 yılında ülkemizde tarıma
2.2 milyar dolar civarında destek verildi.
İsraf edilen gıda ürünlerinin maliyeti ise
14.5 milyar dolar civarında. Gıda israfı
konusunda topyekûn bir mücadele
vermemiz gerekiyor.”

Pandemi dönemindeki tüm zorluklara ve
belirsizliklere rağmen başta İstanbul özel
sektörü olmak üzere tüm Türk özel
sektörünün başarılı bir sınav verdiğini
belirten İSO Başkanı Erdal Bahçıvan,
“Ticareti, üretimi, lojistiği durdurmadık. Tüm
zorluklara göğüs gerebilen bir özel
sektörümüz var. Dünya artık stabil değil ve
hızlı bir dönüşüm sürecinden geçiyoruz. Bu
süreçte başarılı olmak için istişare ve
işbirliği
kültürü de
önemli.
İstanbul’a
yapılan her bir
yatırım, hem
Türkiye hem
dünya için bir
değerdir” diye
konuştu.

Hızlı dönüşüm sürecindeyiz
Uzun bir aradan sonra tekrar fiziki toplantı

yapmanın mutluluğunu yaşadıklarını
vurgulayan İMEAK Deniz Ticaret Odası
Başkanı Tamer Kıran, şöyle konuştu: “2018
yılındaki döviz kuru atağı, pandemi, ardından
Rusya-Ukrayna savaşı geldi. Zor ve
meşakkatli bir dönemdi fakat hepimiz
görevlerimizi başarıyla yaptık. İstanbul için
müsilaj ciddi bir tehlike ve maliyetli, külfetli bir
çözümü var. İleri biyolojik arıtma sistemleri

gerekiyor.
Küresel olarak
enerji ve
enflasyon
sorunu var. Bu
sorunlarla
önümüzdeki
dönemde 
daha çok
uğraşacağız.”

Müsilajın çözümü
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Son açıklanan
veriler, birbirlerini
teyit eder vaziyette
önemli sinyaller
veriyor. O yüzden
bu yazımızda
verileri topluca
değerlendireceğiz. 

Önce TCMB
tarafından
açıklanan kapasite
kullanım oranından bahsedelim.
Kapasite kullanım oranı,
Temmuz 2022’de yüzde 78.2
iken, ağustos ayında 1.5 puan
azalarak yüzde 76.7 seviyesine
düştü. Son dönemde istisnai
haller hariç yüzde 75-80
aralığında dalgalanıyordu.
Böylece bandın alt aralığına
inmiş oldu. Kapasite kullanım
oranının düşmesi, artan sabit
maliyet oranı nedeniyle
rekabette dezavantaj anlamına
geliyor. O yüzden kapasitenin
düşmesi, rekabetçi olma
özelliğimizin azaldığı anlamını
taşıyor. Bunun yanında kapasite
kullanım oranının düşmesi,
alınan siparişlerde düşüş
anlamına da geliyor. Aksi halde
üretim kapasitesi düşmezdi.
Özellikle iç talebi iyi analiz
etmek gerekiyor. Bunun yanında
yurt dışındaki faiz artırımlarının
talebi yavaşlatıcı yönünün
olduğunu da unutmamak 
lazım. 

Daha detaya bakarsak,
özellikle yatırım ve tüketim
malları üretiminde kapasite
kullanım oranının düşmesi çok
dikkat çekicidir.

Perakende satışlar

Şimdi hemen perakende satış
verilerine bakalım. Çünkü iç
piyasayı son derece net
gösteriyor. TÜİK tarafından
açıklanan temmuz perakende
satış endeksi verilerine göre,
perakende satışlar yıllık bazda
yüzde 5.4 artıştan yüzde 2 artışa
düştü. Yani haziranda yıllık
bazda fark daha yüksekti. Aylık
bazda ise iki aydır üst üste
negatif bir değişim var. Yani
Temmuz 2022’de aylık bazda
yüzde 0.3 düşüş söz konusu. Bu
durum bize iç piyasada hem
yıllık hem de aylık bazda
hareketliliğin azaldığını
gösteriyor.

Şimdi de Temmuz 2022
toplam ciro endeksine bakalım.
Burada da yıllık değişimin,
Haziran 2022’de yüzde 130.9
iken, Temmuz 2022’de yıllık
bazda yüzde 122.4 seviyesine
gerilediğini görüyoruz. Aylık
bazda ise düşüş yüzde 1.5
oranında. Yani toplam ciroda da
bir yavaşlama görünüyor. Sorun
sadece iç piyasa değil diyebiliriz.

Son olarak da TÜİK
tarafından açıklanan temmuz ayı
sanayi üretim endeksine
bakalım. Burada da yıllık bazda
yüzde 8.8 olan sanayi üretim
artışı, yüzde 2.4 seviyesine
düşmüş. Aylık bazda düşüş
yüzde 6.2 seviyesinde
gerçekleşmiş. Özellikle tüketim
mallarında aylık bazda yüzde
8’e varan üretim düşüşleri
gözlemleniyor. 

İç piyasa canlanmalı

Görüleceği üzere perakende
satışlar, toplam cirolarda
düşüşler, hem kapasite kullanım
oranını aşağı çekmiş hem de
sanayi üretiminde azalmaya yol
açmıştır. Global durgunluğun
olduğu dönemlerde iç talebe
ihtiyaç duyulacağının ve gelir
dağılımındaki sorunun
çözülmesi gerektiğinin altını
daha önceki yazılarımızda
çizmiştik. Şimdi global
durgunluğun ayak seslerini
duymaya başladık. Eğer iç
piyasa canlanamazsa büyüme
konusundaki yüzde 5 ve üzeri
hedeflerde revizyona gidilmek
zorunda kalınabilir. 

Global riskleri iyi
değerlendiremezsek, global
krizden kârla çıkamayabiliriz.

Hikmet
baydarhi
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Ekonomide
makro verilerin 
verdiği sinyaller

Vestel Elektronik Tedarikçi Günleri’ne 150 firma katıldı
OSMAN KUVVET

İSTANBUL Ticaret Odası Yan
Sanayi Borsası (YSB), ‘Tedarikçi
Günleri’ ile yerli ve yabancı
büyük firmalarla, yan sanayi
firmalarını buluşturmaya 
devam ediyor. İTO’nun
organizasyonunda, tedarikçi
firmalarla B2B masasına 
oturan büyük firmaların
yetkilileri, bu sayede yeni
işbirliklerinin kapısını aralıyor. 

TÜKETİCİ
ELEKTRONİĞİ
İTO YSB’nin düzenlediği

Tedarikçi Günleri’nin sonuncusu,

Vestel Elektronik A.Ş. firması ile
gerçekleştirildi. 

Milyonlarca ürünü Avrupa

pazarında kullanılan 
firmanın yetkilileri, ‘Vestel
Elektronik Tedarikçi Günleri’

etkinliğiyle Türk yan
sanayicilerle buluştu. Firma,
buluşmada otomasyon, mekanik
bağlantı elemanları, sensör ve
elektronik parça 
imalatı alanlarında tedarikçi
aradı. İki gün süren etkinlik
kapsamında 150 firma, Vestel
Elektronik yetkilileri ile bir 
araya geldi.

Tüketici ve otomotiv
elektroniği çözümleri alanında 
19 binden fazla çalışanıyla
faaliyette olan firma, 
Avrupa TV pazarının ilk 
2, beyaz eşya pazarının ilk 
5 üreticisinden biri konumunda
bulunuyor. 

Siber saldırılara önlemler
Siber güvenlik şirketi SwordSec, Türkiye Saldırı Yüzeyi Raporu ile Türkiye’nin 

en büyük 500 şirketini, sektörel olarak potansiyel siber güvenlik riskleri açısından
değerlendirdi ve alınması gereken önlemleri belirledi. D

İJİTALLEŞ-
MENİN
yaygınlaşmasıy-
la son dönemde

küresel siber güvenlik
riskleri, şirketlerin fidye
yazılımlarına maruz kalma
sıklığı ve finansal/itibar
zararlarına sebep olan siber
saldırılar artış gösteriyor.
Siber saldırıların özel
sektöre yönelik etkileri,
özellikle finansal ve itibar
kayıpları şeklinde ortaya
çıkıyor. Türkiye Siber
Güvenlik Kümelenmesi
üyesi siber güvenlik şirketi
SwordSec, bu yılın ilk
çeyreğine yönelik Türkiye
Saldırı Yüzeyi Raporu
hazırladı. Raporda; Fortune
Türkiye tarafından
açıklanan ‘Türkiye’nin en
büyük 500 şirketi’, sektörel
olarak potansiyel siber
güvenlik riskleri açısından
değerlendirildi ve alınması
gereken önlemlere yer
verildi. Rapor için
şirketlerin dijital varlıkları,
e-posta güvenliği, web
sunucular, aktif zafiyetli
sunucular, kritik portlar ve
servisler, DNS güvenliği
gibi kriterler de incelendi.

TÜRKİYE SALDIRI
YÜZEYİ RAPORU

n 39 sektörde faaliyet
gösteren şirketlere ait 

84 bin 100 aktif 
subdomain ve 14 bin 478
açık port veya aktif
servise ilişkin verilere
yer verildi.

n Türkiye’de faaliyet
gösteren e-ticaret ve
tekstil sektörlerinin,
belirtilen kriterler
açısından en riskli
gruplar olduğu
belirtildi.

n Çok sayıda şirketin 
e-posta altyapısında yurt
dışı menşeli bir servis
sağlayıcı kullandığına
yer verilen raporda, 
e-posta güvenliği için
şirketlere kendi mail
sunucularını
yapılandırma 
önerisinde bulunuldu.

n Siber saldırıların en
fazla web kaynaklı
olarak yaşandığına
işaret edilen raporda,
tekstilin SSL 
sertifikası eksiğinin en
fazla olduğu sektör
olduğu belirtildi.

n e-posta kimlik
doğrulama yöntemleri
ve web sunucu
güvenliğindeki
eksikliklerin, sayfa
başlıklarındaki 
hataların saldırganların
ilgisini çektiğine yer
verildi.

Saldırılar nasıl azalır?
n Web site ve

uygulamalarının
arka planda
çalışan
servisleri (veri
tabanı, bulut
depolama ve
benzeri) dışarıya
açık olmamalı.

n Çalışanlar güçlü
şifre kullanmalı
ve şifre güvenliği
konusunda
bilinçlendirilmeli. 

n Sunucularda
çalışan servislerin
konfigürasyonları
yapılmalı. 

n Sunucu üzerindeki
eski servisler
kapatılmalı.

n Sunucular
üzerinde çalışan
servisler güncel
olmalı.

n Sunucunun
bağlantılara verdiği
cevaplarda bilgi
sızıntısına sebep
olabilecek başlık
bilgileri kapatılmalı.
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Afrika’nın gıda güvencesi

Ülkemizde
‘gölevez’
adıyla tanınan
ve dünyada
‘taro’ diye
bilinen bitki,
Afrika
kıtasının gıda
güvencesi olarak
görülüyor.
Dünyada 
170 cins ve 3 bin
700 kadar türü
tespit edilen
taronun anavatanı 
Afrika değil.
Ancak şu anda en
az yüzde 75’i başta
Nijerya olmak
üzere en az 20 kıta
ülkesinde
yetiştirilip bolca
tüketiliyor. Yeni
yatırımlarla
ülkelere büyük
ekonomik girdiler
sağlayabileceği
belirtiliyor.

D
ÜNYAMIZDA canlı,
cansız etrafımızdaki
her şeyin bir tarihi
geçmişi, hatta

destanlaşan öyküleri var.
Merak hepimizi hem tarihi
derinliklere hem de farklı coğrafyalara alıp
götürüyor. Aslında amacımız, kısa yoldan
bir şeyler öğrenip onu derhal günlük
hayatımızda kullanabilir miyiz hevesiyle
başlıyor. Öyle beklenmedik bir süreç içine
giriliyor ki, adeta sadece kendi hayatımızın
değil, ülkemizin iktisadi geleceğinden
dünyanın çözüm bekleyen dertleriyle
ilgilenmemiz anlık uğraşıya dönüşüyor.
Şimdilerde ülkemizin ‘gölevez’ diye
dillendirdiği ama yine de tüm dünyaya 
ayak uydurup ‘taro’ demekte olduğumuz
bitkinin hikayesi, kim bilir ne zaman ve
nerelerde başladı?

DÜNYANIN İLGİSİ
Öncelikle ‘taro’ isminden başlayalım.

Pasifik veya Büyük Okyanus dediğimiz ve
Amerika kıtası ile Asya arasındaki sularla
kaplı devasa alanın ortasında haritalarda
görünemeyecek kadar küçük adacıklar var.
Bazen aralarında binlerce kilometre mesafe
bulunan yüzlercesi ancak bir ada
topluluğunu meydana getiriyor. Bunlardan
biri de 19. yüzyıldan itibaren Fransa
tarafından sahiplenilen ve Mahori denen 
300 bine yakın nüfusuyla Polinezya adaları.
Merkezi şehirleri Tahiti olup kuzeyden
güneye adaların kapladığı alan Madrid ile
Moskova arası kadar mesafede. Artık
dünyanın yavaş yavaş ilgi alanına giren bu
kelime, hem insanların hem de birçok
canlının beslenmesi için önemli bir gıda
maddesi özelliği taşıyor. Özellikle de
Afrika’nın bazı ülkeleri bunu yetiştirmek
için 20. yüzyılın ortalarından itibaren ciddi
gayret sarf ettiler. Fakat nasıl ki ülkemizde

buna ‘gölevez’
deniyor ise
Güney Amerika
ülkesi Guyana ile
Guadelup ve
Martinik’te

‘madeira’ veya yapraklarından dolayı ‘Çin
lahanası’, Senegal’deki Volof dilinde
‘kudubade’ veya ‘diabere’, Madagaskar’da
‘saonjo’ isimleri veriliyor.

HER YERDE YETİŞEBİLİR
Taro nerede yetişir sorusuna verilecek

cevap, ‘belki dünyanın yarısından fazla
bölgesinde’ denilse abartmış olunmaz. Eğer
Hawaii, Polinezya, Samoa, Tonga, Solomon
Adaları, Papua Yeni Gine gibi Büyük
Okyanus, Endonezya’dan başlayarak Hint
Okyanusu’nun en doğusundan en
batısındaki Mayot, Moritus ve  Reunion’a,
Karayip Denizi’nde Martinik, Guadelup,
Antil gibi Atlas Okyanusu adalarının
tamamında günlük hayatın içine ilmek
ilmek işlemişse acaba Asya, Afrika ve
Amerika kıtalarında ne kadar üretilip
tüketiliyordur. Günümüzde patates, tatlı
patates, manyok ve taro benzeri kök ve
yumru bitliklerinin toplam üretimi bir
milyar tona yakın tahmin ediliyor. Veriler
muhtelif olsa da 2020’li yıllarda 860 milyon
civarında bir miktarda seyrettiği biliniyor.
‘Peki bunun içinde taro ne kadarlık bir
miktara sahip’ denildiğinde yaklaşık 11 ila
12 milyon ton arasında bir rakam veriliyor.
Aslında günlük olarak kırsal kesimde
evlerde gıda maddesi olarak tüketilen ve
özellikle de yumruları yanında sapları ve
yaprakları da yenebildiği için kullanılabilen
miktar, bu ifade edilenin çok üstünde bir
seviyede. Taro; 1 ila 2 metre arasında boya,
20-50 cm arası yapraklara ve 30 cm yumruya
ulaşabilir. Üretildiği toprağın verimi ve
suyun miktarına göre hektarda 6 ila 75 tona

kadar yumru şeklinde ürün alınabiliyor.
Özellikle hayvanlara yem üretilmesi ya da
anında kabuklarının yedirilmesi de hesap
edildiğinde kökünden yapraklarının ucuna
kadar en ufak parçası israf edilmeyen bir
bitkinin nimetleri anlatılmakla bitmiyor.
‘Dünyanın gıda güvenliğinde en önemli
gıda deposu, tüm çağlarda Afrika idi ve öyle
kalmaya da devam edecek’ öngörüleri
boşuna söylenmiş kelam değil. 21. yüzyıla
girildiği bir zamanda taro tarımı için
belirlenen yeni istikamette Afrika’nın
seçilmesi tesadüften çok ileri seviyede gıda
temininde ciddi bir gelecek kaygısı. Yoksa
anavatanı ile geldiği bu coğrafya arasında en
az 10 bin km mesafe bulunan bu bitki, şu
anda en az yüzde 75’i başta Nijerya olmak
üzere en az 20 kıta ülkesinde yetiştirilip
bolca tüketiliyor.

ANAVATANI POLİNEZYA
Taro bitkisinin anavatanı ile ilgili

söylenenler dikkate alınsa ilk defa nerede
ortaya çıktığına karar vermek imkânsız hale
gelir. Buna ismini veren Polinezya diyenler
olduğu gibi daha ziyade Hindistan ve eski
adıyla Burma olan Myanmar kıyıları
diyenler var. Kısaca Güney Asya bölgesi
ağırlık kazanıyor gibi. Papua Yeni Gine
adası dahil birçok ada ülkesinde yapılan
arkeolojik kazılarda bu bitkinin
günümüzden en az 10 bin yıl önce varlığına
dair izlere rastlanılıyor. Ancak bunun
evcilleşmiş hali mi yoksa tabii varlığı mı bir
türlü karar verilemiyor. Fakat en önemli
bulgulardan biri, bunun insanoğlunun ilk
evcilleştirdiği bitki olarak tespiti çok önemli.
Hatta pirinçten bile önce bilinip
evcilleştirilerek tüketilen gıda maddesi. İlk
defa botanik kitaplarına 1753 yılında
‘colocasia esculenta’ ismiyle girdi. Amerika
kıtasına getirilmesi daha ziyade kölelikle
alakalı olup bu insanlar için önemli temel
gıda maddesiydi ve 1647’de Barbados
adasına getirilerek 17. yüzyılın ikinci
yarısında diğer adalarda da özellikle 
19. yüzyılda yaygınlaştırıldı.          

Her şeyden önce tropikal bölgelerde
yüksek rakımlı yerleri, ılıman iklimleri, bol
yağmur alan toprakları, nehir kıyıları, nemli
ormanları, akarsu yatakları, kanallar ve
bataklık özelliği bulunan sulak mekanları
sevdiği için özellikle üç büyük okyanusun
da güney yarımküresindeki adalarda
yetişmesi bu sebeple. Ancak Afrika’nın, 
20. yüzyılın başında Mısır’da yetiştirilmeye
başlanması ve buradan bir taraftan Etiyopya,
Burundi ve Ruanda’ya, hatta Madagaskar ve
çevresindeki Moritus, Komorlar, Reunion,
Mayot isimli diğer adalara, Batı Afrika’da ise
Nijerya, Gana, Fildişi Sahili ve Kamerun
başta olmak üzere tüm çevre ülkelerde
yaygınlaşıp dünya üretimin üçte ikisini
sağlaması nedeniyle bu bitkiye geleceğin
gıdası gözüyle bakılıyor.

Prof. Dr. Ahmet
KAVAS

TARO BİTKİSİ

Beslenme ve şifa kaynağı
Kuzey Anadolu’da hüdayi nabit

bir bitki var ve Bolu’dan Samsun’a
kadar uzanan ormanlık alanları
sever. Kimileri ‘kaldırık otu’, kimileri
de ‘Lokman Hekim otu’ der.
Amasya’nın Taşova ilçesinin
orman köylerinde, Kastamonu’nun
ilçelerinde kökünden yemek,
sapından turşu, yaprağından
sarma ve çiçeğinden kavurma
yaparlar. Taro bitki olarak adeta
buna benziyor. Patates benzeri
toprak altındaki yumruları ile fıstık
ve palmiye yağıyla kızartma,
kaynatma, buğulama ve püre gibi
çok çeşitli yemekler yapılıyor.
Yaprakları taze olarak ıspanak gibi
tüketiliyor. Sapları ve yumruların
kabukları özellikle büyükbaş ve

kümes hayvanları ile balıklar için
hayvan yemi. Hastalıkların
tedavisinde tıbbi ilaçlar yanında
artık tamamlayıcı tıp kapsamında
ifade edilen farklı bitkilerden fazla
işlem görmeden doğrudan istifade
edilenler arasında taro önemli yer
alıyor. Asya ve Afrika’da
kanserden mide rahatsızlıklarına
kadar pek çok alanda buna
müracaat ediliyor. Ülkemizde de
bitkiyle tedavi önerisinde
bulunanlar; her türlü kanser
türlerinde, kan şekerinin
düşmesinde, diyet
düzenlemelerinde, kalp ile ilgili
sıkıntılarda, bağışıklık ile ilgili
meselelerde buna müracaat
edilmesini öneriyorlar.

Resmi paralara basılıyor
Bitkiler eğer insan hayatında vazgeçilemez özellikler kazanmışlarsa,

onlar günlük her türlü etkinliğin de içinde yerlerini alırlar. Büyük Okyanus
adalarından Samoa ve Tonga’da madeni paraların üzerinde bu bitkinin
resimleri yer alıyor. Akdeniz’den Atlas Okyanusu’na geçişteki ilk adalardan
Açores ve Mayot’ta bazı belediyeler, logolarına taro bitkisini temsil eden
şekiller koydu. Mayot ve Reunion adaları toplumları, bunun kök ile 
yaprak arasındaki saplarına ‘rüya ağacı’ adını veriyorlar. 

Her bölgede farklı tüketim
Anavatanı Amerika kıtası olan vanilya, Afrika ve diğer coğrafyalara

getirildiğinde asırlarca sadece süs bitkisi olarak kalmış. Taro da 
Akdeniz havzasında geçmişte gıda ürünü şeklinde tüketilse de zamanla
sadece süs bitkisi gibi kabullenilmiş. Buna özel isimler de bulunarak
‘black magic, diamond head, Hawaii punch, blue Hawaii, white lava ve
kona coffee’ deniliyor. Her bölgenin kendisine has yemek çeşidi
bulması da bu bitkiye ayrı bir kıymet verdiriyor.

Üretimde Afrika önde
Taro denilince artık sadece

Afrika akla geliyor. Çünkü kıta
olarak anavatanı Asya olsa da hem
orasını hem de çok verimli
bulunmayan Amerika ile neredeyse
hiç üretilmeyen Avrupa’dan çok
ileride. Günümüzde üretimde
Afrika kıtası önde geliyor. İlk
sıralarda yer alan toplam 12 ülke
arasında 8 Afrika ülkesinden bir
milyon hektara yakın alanda
Nijerya’nın yaptığı üretimden 
3 milyon tona yakın ürün elde

ediyor. Bunu 2 milyon tona yakınla
Kamerun takipte. Çin de aynı
miktara yakın ürünle 3. üretici. 
4. ülke 1.5 milyon tonla Gana.
Diğer 8 ülkenin üretimi ise yıllık 
300 bin tonla 120 bin ton arasında
sıralanıyor. Papua Yeni Gine 
271 bin ton, Madagaskar 226 bin
ton, Burundi 217 bin ton, Ruanda
172 bin ton, Laos 155 bin ton, 
Orta Afrika Cumhuriyeti 140 bin
ton, Japonya 138 bin ton ve Mısır
122 bin ton üretim gerçekleştiriyor.

Tahıla alerjisi olanlara öneriliyor
Verimli arazilerin daha etkin

kullanılmasında özellikle taro ayrı
bir özelliğe sahip. Muz, kakao ve
kahve ekim alanlarında aynı anda
bu bitki de yetiştiriliyor. Dünyada
sevmediği coğrafya çok az olup
ülkemizde de Antalya ve Mersin
illerimizin bazı ilçelerinde son
yıllarda binlerce ton taro üretiliyor.

Binlerce yıl ötesinden bugünlere
kadar varlığı bilinen bu bitki ile
asırlardır meşgul olan
toplumlarda özellikle Hawaii ve
Samoa, Polenezya adalarında
bebekler ve küçük çocuklar için
mamalar da hazırlanıyor. Özellikle
tahıllara alerjisi bulunanlar için
öneriliyor. 
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Ulaşımda  

dönüşüm
yeşil
İstanbul Ticaret

Üniversitesi’nin; Çevre,
Şehircilik ve İklim
Değişikliği Bakanlığı ile
birlikte yürüteceği 
‘Ulaşımda Yeşil Dönüşüm
Projesi’ tanıtıldı. Projeyle
yaşanabilir çevre için 
bisiklet kullanımının
yaygınlaştırılması, toplumun
bu konuda bilinçlendirilmesi
ve gürültünün önlenmesi
hedefleniyor. 

HAMİT KARDAŞ

ÇEVRE, Şehircilik ve İklim
Değişikliği Bakanlığı ile
İstanbul Ticaret
Üniversitesi Ulaştırma

Sistemleri ve
Araştırma Merkezi
arasında imzalanan
protokol
çerçevesinde
yürütülecek
‘Ulaşımda Yeşil
Dönüşüm Projesi’
tanıtıldı. İstanbul
Ticaret Üniversitesi
Konferans
Salonu’nda
gerçekleştirilen tanıtım
toplantısında konuşan Çevre,
Şehircilik ve İklim Değişikliği
Bakanlığı Çevre Yönetimi Genel
Müdür Yardımcısı Gürsel Erul,
çevrenin ve insan sağlığının
korunmasının devletin asli
görevlerinden olduğunu söyledi.

Bakanlık olarak çevrenin
korunması, çevre kirliliğinin
önlenmesi adına çok şey
yapıldığına dikkati çeken Erul,
“Çevre yönetiminin üç ana 
bileşeni var: Atıkların yönetimi,

atık suların yönetimi, havanın
yönetimi ve bunları da yaparken
birbiriyle entegre yapabilmek.
Nasıl ki ulaşımda otobüsler
metroya, metro tramvaya entegre
ediliyor ise bizim de doğal
kaynakları birbirine entegre ederek
yönetmemiz gerekiyor” dedi.

BİSİKLET İÇİN 
MASTER PLAN 
Hava bileşenine yönelik yapılan

çalışmada öncelikle hava kirletici
emisyonların her birini ayrı ayrı ele
aldıklarına değinen Erul, bir süre
önce mobil egzoz emisyon denetim
aracının tanıtımını yaptıklarını
hatırlattı. ASELSAN ile ortaklaşa
geliştirilen projede, trafikte seyir
halindeki araçların egzoz
muayenesi yaptırıp
yaptırmadığının plakaları
aracılığıyla kontrol edildiğini
belirten Erul, “Buradaki amaç, araç
sahiplerini mağdur etmek değil,
egzoz gazı emisyonunun neden
olduğu hava kirliliğini önlemek.
Çünkü hava kirliliği, insanları
derinden etkiliyor, sağlık
problemlerine neden oluyor” 
diye konuştu.

Bisiklet kullanımının

yaygınlaştırılmasına yönelik
projelerden de bahseden Erul,
şehiriçi ve şehirler arasında bisiklet
kullanımına yönelik Bakanlığın
master plan hazırladığını, ayrıca
bisiklet yollarını artırmaya yönelik
çalışmalar olduğunu bildirdi.
Gürsel Erul, şu ana kadar 
550 kilometrelik bisiklet yolunun
yapımına Bakanlık olarak 
destek verildiğini kaydetti.

TOPLUM
BİLİNÇLENDİRİLMELİ
İstanbul Ticaret Üniversitesi

Rektör Yardımcısı Prof. Dr. Elçin
Aykaç Alp, gelişen teknolojilerin
hayatı kolaylaştırırken hava
kirliliğini de artırdığını söyledi.

Motorlu araçların mavi
gökyüzünü griye
dönüştürme
noktasındaki
olumsuz etkilerine
dikkati çeken Alp,
“Ulaşımda Yeşil
Dönüşüm
Projemizin bir
ayağının bisiklet
kullanımının
teşviki ve
artırılması olduğunu

biliyoruz. Bakanlığımızın bisiklet
yollarının yapımı, bisiklet
kullanımının teşvik edilmesi
konularında bugüne kadar olduğu
gibi bundan sonra da titiz
davranacağına inancımız tamdır.
Elbette halkımıza da burada önemli
görevler düşüyor. Toplumun da bu
konuda bilinçlenmesi gerekiyor”
dedi.

GÜRÜLTÜ
BARİYERLERİ
Toplantıda, İstanbul Ticaret

Üniversitesi Ulaştırma 
Sistemleri Uygulama ve Araştırma
Merkezi Müdürü Prof. Dr. Mustafa
Ilıcalı da projenin tanıtımıyla 
ilgili bir sunum gerçekleştirdi.
Projenin gürültü önleme ve
kültürel dönüşüm bölümlerinden

oluştuğunu anlatan Ilıcalı, 
gürültü önlemede gürültü
bariyerlerinin yerli ve milli
üretilmesinin amaçlandığını
söyledi. Bisiklet kullanımının da
önemine değinen Ilıcalı, bu 
konuda toplumda farkındalık
oluşturmak gerektiğini vurguladı.
Açılışın ardından düzenlenen

oturumlarda
‘Yaşanabilir Şehirler
İçin Gürültü
Kontrolü, Gürültü
Bariyerlerinin ve
Temiz Havanın
Önemi’, ‘Yaşanabilir
Şehirler İçin Bisiklet
Kullanımının Temiz
Hava ve Çevre
Açısından Etkisi’
konuları ele alındı.

TiCAreT öğrencisine tasarım ödülü
MERTER Sanayici

ve İş Adamları
Derneği (MESİAD)
tarafından
düzenlenen ‘Merter
Moda Tasarımcılar
Yarışması’, bu yıl
‘sürdürülebilirlik’
temasıyla 6-7 Eylül
tarihlerinde
gerçekleşti. 

Merter Moda
Tasarımcılar
Yarışması’na, ‘Royal
Ontario Müzesi’

temasıyla katılan
İstanbul Ticaret
Üniversitesi Tekstil
ve Moda Tasarımı
Bölümü 4. sınıf
öğrencisi Dilara Nazlı
Kaya, jüri
değerlendirmesi
sonucunda üçüncü
oldu. Moda 
tasarımı alanında
ünlü birçok
tasarımcının jürilik
yaptığı yarışma,
tekstil sanayicilerinin

konuşmaları ve
koreografi
gösterileriyle 
başladı. 

defilede
sergilendi

Yaklaşık 
30 üniversitenin
katıldığı yarışma
kapsamında 
ilk 14’e kalan
finalistlerin 
tasarımları defile 
  ile sergilendi. 

Gürsel Erul

Prof. Dr.
Mustafa Ilıcalı

Prof. Dr. Elçin
Aykaç Alp



BARIŞ CABACI-OSMAN KUVVET

D
ÜNYADA 4.95 milyar kişi
internete erişim sağlarken, 4.62
milyar kişi de aktif olarak sosyal
medyayı kullanıyor. Türkiye’de ise

70 milyon kişi internete ulaşırken, 68.90
milyon kişi sosyal medya mecralarında vakit
geçiriyor. 2021’de Türkiye’de aktif sosyal
medya kullanıcısı yüzde 14.8 artarak, tüm
zamanların rekoruna ulaştı. Bu rakamların
artması, bilgi teknolojilerine ulaşımın yanı
sıra e-ticaretten de kaynaklanıyor. İstanbul
Ticaret Odası (İTO) da üyelerinin e-ticarette
daha etkin olması için ‘Dijital Pazarlama ve
Markalaşma Eğitimi’ düzenledi. 4 bin 70
firmanın başvurduğu eğitimde, ‘Google Ads
ve Sosyal Medya Reklamcılığı’ konuları ele
alındı. Moof Dijital Ajans’ın Kurucusu 
Yasin Kaplan tarafından verilen eğitim
programlarında, Google Ads’de görünürlüğü

artıran faktörler, maliyetleri optimize etmek
için dikkat edilmesi gerekenler gibi
konularda detaylı bilgiler aktarıldı.

MAKİNA ÖĞRENİMİ
Dijital ve sosyal medya reklamlarının

değiştiğini belirten Yasin Kaplan, “Makina
öğrenimini kullanan algoritmalar ve
yöntemler ön palana çıkıyor. Reklam
verenlerin yüzde 95’i, makina öğrenimi
kullanan algoritmaları kullanıyor. Bu
yöntemle hem marka görünürlüğü ve
bilinirliği artıyor hem de maliyetler
düşürülüyor. Algoritmalar kullanıcı
eğilimlerine göre reklamda kullanılan
anahtar kelime ya da hedef kitle seçiminde
karar verici oluyor” dedi. 

Kaplan, reklam maliyetlerini düşürmek
için kullanılacak modelin seçiminin 
önemine vurgu yaptı. 

PERFORMANS MARKETING
Performans marketingin temel bileşeninin

reklam olduğunu belirten Kaplan, Facebook
ve Instagram hesaplarının tek bir noktadan
yönetilebildiğinin de altını çizdi. Kaplan,
şunları söyledi: “Sosyal medyada üç temel
reklam modeli var: Görsel, video ve yeni

olarak koleksiyon (ürünlerin kişiye özel
kataloglaması). Reklam türlerini 
seçmeden önce, amacı ve hedef kitlesini
belirlememiz gerekiyor. Gönderi etkileşimi,
potansiyel müşteri bulma ve trafik artırma
odaklı olmak üzere reklam amaçları ayrılıyor.
Firmalarımız için planlama yaparak
performans pazarlamasını
sağlamlaştırmalıyız.” 

YENİDEN PAZARLAMA 
“Sosyal medyada remarketing (yeniden

pazarlama), dijital reklamların önemli
hedefleme özelliklerinden biri” diyen Kaplan,
şöyle devam etti: “Bu yöntem, daha önce web
sitenizi ziyaret etmiş kişileri hedefleyerek,
ziyaret sonrası Facebook’ta vakit geçiren
kullanıcılara farkındalık oluşturarak
dönüşümlerin artmasını sağlar.”

HEDEF KİTLE BELİRLEYİN
Reklam verirken 5 adımda hedef kitlenin

belirlenebileceğini söyleyen Kaplan,
formülün kısa özetini ise şöyle yaptı:
“Reklam verirken; demografik, sosyal, ilgi
alanı, cihaz türü ve CRM adımlarına dikkat
ederek hedef kitle belirlenmeli. Buradaki
süreçten sonra hedef kitlenin ne istediği
belirlenir. En çok gelen soru, ‘sosyal
platformların keşfet bölümünde nasıl kalıcı
olabilirim?’ oluyor. Bunun temel bileşenlerini
ise şu şekilde özetleyebilirim: Uyumlu
içerikler hazırlama, konum bildirme,
Instagram etiket kullanımı, prime-reklamlar,
ilgi çekici içerikler ve aldatıcı reklam ve
paylaşımlarda bulunmayarak keşfette
kalabilirsiniz. Ayrıca reklam vererek de
şansınızı deneyebilirsiniz.”
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Sosyal medyadan
adım adım
pazarlama

Dünya
nüfusunun
yüzde 58’i 
sosyal medya
kullanıcısıyken,
Türkiye’de
nüfusun yüzde
81’i aktif olarak
sosyal medya
mecralarını
ziyaret ediyor. 
e-ticaret pazarı
da doğru 
orantılı olarak
artıyor. 
e-ticarette pazar
payını
büyütmek
isteyen KOBİ’ler
ise pazarlama ve
markalaşmaya
yoğunlaşıyor.
İTO da üyelerini
bu konuda
bilgilendirmek
için pazarlama
ve markalaşma
eğitimlerini
sürdürüyor.

Reklam
alanları
l Instagram:

Hikaye, gönderi,
keşfet, reels

l Facebook:
Haber kaynağı,
pazar alanı,
önerilen
videolar, sağ
sütün, arama
motoru, hikaye

l Messenger:
Gelen kutusu,
hikaye

l WhatsApp:
Yakında hikaye
moduna
gelecek.

Algoritmayı
neler
etkiliyor?
l İlgi alanları
l İlişkiler
l Güncellik
l Kullanım sıklığı
l Takip etme
l Kullanım

Firmalar 
nasıl 
ön plana
çıkabilir?
l Trendleri

yakalama
l Hikayelerde

çıkartmalar
kullanma

l İlgi çekici alt
yazılar ve
yorumlarla
konuşmaları
artırma

l Hashtag
stratejisini
optimize etme

l Ürün/içerikleri
çapraz şekilde
tanıtma

l Mesajları (DM)
etkin şekilde
kullanma

l Instagram
analytics’i
kullanma

Instagram

Dijital reklamın
dönüşümü

Dijital pazarlamanın en etkin
stratejilerinden biri olan Google
Ads, yenilikleri de beraberinde
getiriyor. Google Adwords, 
24 Temmuz 2018’den itibaren
Google Ads olarak yenilendi.
Yeni Google Ads markası,
aslında algı olarak adwords
kelimesinin üzerine çıkmayı
hedefliyor. Google Adwords,
kelime reklamlarının ötesinde
dijital reklamların birçok alanını
oluşturuyor. Bünyesinde arama
ağı reklamlar, görüntülü reklam
ağı, mobil, gmail, app ve video
ağı dahil olmak üzere
kullanılabilir birçok kampanya
türlerini barındırıyor.

Modeller
Dijital reklamcılıkta maliyetlerin

reklam verenleri etkilediğini
söyleyen Yasin Kaplan,
oluşabilecek maliyetleri ise şöyle
özetledi: “CPM (Cost Per Mille),
CPC (Cost Per Click), CPV (Cost
Per View). Cost Per Mille formülü,
bin gösterim başına maliyeti ifade
ediyor. Hedef, reklam metinlerini
göstermek yani marka bilinirliği ise
en doğru model CPM olacaktır.
Görünürlüğün yüksek olması
istendiğinde bilinirlik çalışması
önemli. CPC (Tıklama Başı Maliyet),
en çok kullanılan modellerden biri.
Google search reklamlarının ağırlıklı
kullanıldığı yöntem.”
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Kurumlar Vergisi
Kanunu’nun 5’inci
maddesi istisnaları
düzenlemektedir. 
7394 sayılı kanunla
kurumlar vergisi
istisnalarına ilişkin
maddede önemli
değişiklikler yapıldı.
Değişiklikleri
düzenleyen bu kanun,
15 Nisan 2022 tarihli Resmi Gazete’de
yayımlanarak yürürlüğe girdi. Bu
yazımızda önce kanun ile getirilen
yatırım fon ve ortaklıklarına ilişkin
istisnalara dikkat çekeceğiz. Devamında
biraz karışık görünen bir konuya 
açıklık getirmeye çalışacağız.

7494 sayılı kanunla getirilen istisnalar
Kanunun 5’inci maddesinin 1’inci

fıkrası (a) bendinin 3 numaralı alt
bendinde yapılan düzenleme ile girişim
sermayesi yatırım fonu ve ortaklıklarının
kâr paylarına ilave olarak katılma
paylarının fona iadesinden doğan
kazançlar da istisna kapsamına dahil
edilmiştir.
5’inci maddenin 1 numaralı fıkrasını 
a/4 numaralı alt bendinde yapılan
düzenleme ile portföyünde yabancı para
birimi cinsinden varlık ve altın ile diğer
kıymetli madenler ve bunlara dayalı
sermaye piyasası araçları bulunan yatırım
fonlarından elde edilen kazançlar hariç,
tam mükellefiyete tabi yatırım fonları
katılma paylarının katılma paylarından
elde edilen kâr payları ile bu katılma
paylarının fona iadesinden doğan
gelirlerinin kurumlar vergisinden istisna
olmasına açıklık getirilmiş oldu. Burada
altı çizilmesi gereken konu, bu fonların
istisnadan yararlanabilmeleri için
portföyünde yabancı para, altın veya
diğer kıymetli maden türünden varlık
bulundurmamalarıdır. Madde ile
getirilen düzenlemeyle bir nevi
yürütülmekte olan ekonomi politikasını
delici mahiyette bir duruma sebebiyet
verilmemesi anlamında yabancı para ve
kıymetli madenleri bulunduran fonlar
hariç tutulmuştur.

Ayrıca ekranın alt bent hükmü ile de
bu istisnanın; istisna kazançlara kaynak
oluşturan yatırım fonu katılma paylarının
Vergi Usul Kanunu’nun 279. maddesi
kapsamındaki değerlemesinden
kaynaklanan değer artışlarının da aynı
kapsamda istisna olarak
değerlendirileceği netleştirilmiştir.

Altyapı yatırım ortaklıkları
Kanunla getirilen bir diğer istisna da;

Türkiye’de kurulu gayrimenkul yatırım
fonları ve ortaklıklarının kazançlarının
kurumlar vergisinde istisna edilmesine
ilişkin hükmün bir nevi açıklaması
mahiyetindedir. 5’inci maddenin 
1 numaralı fıkrasının d/4 alt bendinde
yer alan bu düzenleme ile altyapı
gayrimenkul yatırım fonları ve
ortaklıklarının kazançlarının bu istisna
hükmü dışında tutulmasına açıklık
getirilmeye çalışılmıştır. Madde
gerekçesinde de bu hüküm ile temel
amacı aynen aşağıdaki şekilde
açıklanmıştır: 

“Sermaye piyasalarına ilişkin
düzenlemeler çerçevesinde zamanla
gayrimenkul dışındaki varlıklara yatırım
yapan, münhasıran altyapı yatırım ve
hizmetlerinden oluşan portföyü işletecek
ortaklıklar gibi yapıların da gayrimenkul
yatırım ortaklığı kapsamında
değerlendirilebildiği görülmektedir.
Gayrimenkul Yatırım Ortaklığı unvanını
kullanan ama esas faaliyet konusu
gayrimenkullerle ilgili portföy işletmeciliği
olmayan bu mükelleflerin istisna kapsamında
olup olmadıkları hususunda yargıya taşınan
ihtilaflar söz konusu olmaktadır. Yapılan
değişiklikle münhasıran altyapı yatırım ve
hizmetlerinden oluşan portföyü işletecek
gayrimenkul yatırım ortaklıkları gibi esas
faaliyet konusu gayrimenkullerle ilgili portföy
işletmeciliği olmayan gayrimenkul yatırım
ortaklıklarının istisna kapsamında olmadığı
hususuna açıklık getirilmektedir.”

Katılma belgelerinin fona iade
dışında satışı

Kanun ile Kurumlar Vergisi
Kanunu’nun 5’inci maddesinin 
1 numaralı fıkrasının (e) bendine yapılan
bir ilave ile portföy kazançları kurumlar
vergisinden istisna edilen yatırım fonları
katılma belgelerini 2 yıldan fazla elinde
tutan tam mükellef kurumların, bu
katılma belgelerinin satışından elde
ettikleri kazançların yüzde 75’i kurumlar
vergisinden istisna edilerek bu konuda
uygulama birliği sağlanması
hedeflenmiştir. 

Osman 
ARIOĞLU

Gayrimenkul yatırım
fon ve ortaklıklarının

kazançlarına 
ilişkin istisnaYerli çip ‘kırmık’ 

Yongatek
Microelectronics’in
geliştirdiği ilk yerli
video işleme çipi
‘Kırmık’, ilk testlerini
ve saha denemelerini
başarıyla geçti. 2023’te
seri üretime geçecek
ikinci versiyon ‘Kırmık’
ile savunma ve otomotiv
başta olmak üzere
birçok sektörde çok
önemli bir girdi
yerlileşmiş olacak.  

SOYHAN ALPASLAN

TEKNOPARK İstanbul
firmalarından Yongatek
Microelectronics’in
geliştirdiği Türkiye’nin ilk

milli video işleme çipi ‘Kırmık’, ilk
testlerini ve saha denemelerini
başarıyla geçti. Seri üretime geçmesi
planlanan ikinci versiyonu için
hedeflenen tarih 2023.  ‘Kırmık’,
savunma sanayi başta olmak üzere
otomotiv, beyaz eşya, akıllı şehirler
ve otomasyon gibi birçok sektörde
kullanılabilecek. Böylece çok önemli
bir yerlileştirme adımı atılmış olacak.
ASELSAN, TUSAŞ gibi savunma
sanayinin öncü firmalarının 
çözüm ortağı olan Yongatek
Microelectronics’in ikinci hedefi,
özellikle askeri ve sivil endüstrinin
birçok farklı alanında kullanılan
FPGA çiplerinin ve kartlarının milli
ve yerli üretimini gerçekleştirmek.

MULTİDİSİPLİNER AR-GE
Türk mühendisler Ali Baran ve

Rifat Demircioğlu tarafından kurulan
Yongatek Microelectronics, farklı
IP’leri bir araya getirip, farklı
alanlardaki çok karmaşık problemleri
çözmek için multidisipliner yazılım ve
donanım Ar-Ge’si yapıyor. 5G ve uydu
haberleşmesi kapsamında kullanılacak
çipler konusunda IP geliştirme
sürecini büyük oranda tamamlayan
firma, 2023 yılında bu alandaki ilk
milli çip üretimini hedefliyor. Firma
aynı zamanda, elektronik sistemlerde
uçtan uca komple mühendislik
hizmeti sunabilecek IoT faaliyetleri
yürütüyor. İstanbul Ticaret’in
sorularını, Yongatek
Microelectronics’in Kurucusu ve Genel
Müdürü, yüksek elektrik ve elektronik
mühendisi Ali Baran cevapladı. 

TÜRKİYE’NİN ÇİP
TASARIM MERKEZİ 
Yongatek Microelectronics nasıl

kuruldu?
Teknopark İstanbul’da, 2014 yılında

yüzde 100 yerli sermaye ile Türk
mühendisleri tarafından kuruldu.
Kuruluş amacımız, Türkiye’nin yerli
ve milli çip tasarım ve üretim merkezi
olmaktı. 2019 yılında da Hacettepe
Teknopark’ta ikinci ofisimizi açtık.
Ben de dahil Yongatek
Microelectronics’in çekirdek ekibi, 
çip tasarımcısı Avrupalı firmalarda
deneyim kazanmış kişilerden
oluşuyor. 

UÇTAN UCA
MÜHENDİSLİK 
Neler üretiyor?
Görüntü işleme ve haberleşme

alanında uzmanlaşıp, Türkiye’nin
ihtiyaç duyduğu yerli ve milli çipleri
geliştiriyoruz. Elektronik sistemlerde;
uçtan uca komple mühendislik
hizmeti sunabilecek IoT
faaliyetlerimiz mevcut. Operasyonel
tarafta tasarım, servis ve mühendislik
hizmetleri veriyoruz. Halen 60’ın
üzerinde deneyimli ve yüksek nitelikli
Ar-Ge ekibimizle çok çeşitli entegre
devre (IC) ve FPGA tasarım ve
doğrulama hizmetleri, bilgisayarlı
görme, video ve görüntü işleme
çözümleri sunuyoruz. Savunma başta

olmak üzere endüstrinin çeşitli
alanlarında müşterinin istediği her tür
mühendislik sistemlerine ilişkin
yazılım, donanım ve mekanik dahil
yüzde 100 yerli ve milli anahtar teslim
çözümler gerçekleştiriyoruz.

YERLİLEŞME 2023’TE
BAŞLIYOR
Kırmık’ın seri üretimi ne zaman

başlayacak?
‘Kırmık’ görüntü işleme çipinin

ikinci versiyonunun ilk üretimine 2023
yılında başlanacak. Öncelikle yerli ve
milli şirketlerimizin ihtiyaçlarına
cevap verecek şekilde seri üretim
hedefliyoruz. Böylece akıllı şehir
uygulamaları, otomotiv ve savunma
sanayimizde önemli kalemler
yerlileşmiş olacak. Milli ve yerli çip
bize sayısız avantaj sağlayacak.
Herhangi bir ambargo olması
durumunda kendi göbeğimizi
kendimiz keseceğiz. 

ÜRETİM TAYVAN VE
MALEZYA’DA
Yerli çipin üretimi nerede

yapılacak?
Kırmık’ın üretimi Tayvan’da

yapılacak. Mikro kontroler dediğimiz
kontrol kart çipleri de Malezyalı
Silterra Malaysia Sdn. Bhd. firması ile
yaptığımız anlaşma kapsamında orada
üretilecek. Kontrol kart çipleri ağırlıklı
olarak beyaz eşya ve otomotiv
sanayinde kullanılıyor. Aslında
endüstrinin her alanında
kullanılıyorlar ve teknolojileri daha
basit. Türkiye, beyaz eşyada Avrupalı
markalarla yarışıyor. Amacımız, beyaz
eşyada yerli üreticinin yerli çip
kullanmasını sağlamak. Biz yerli ve
milli çiplerimizi bu sektörlere entegre
edersek, küresel pazarda daha güçlü
olabiliriz. 

BÜYÜK ÜRETİCİ TAYVAN
Çip üretimi yapan ülkeler

hangileri?
Tayvan, Japonya, Çin ve Güney

Kore çip üretiminde lider ülkeler.
Dünyanın çip ihtiyacını, yüzde 65
oranında Tayvan karşılıyor.  Herhangi
bir kriz döneminde stratejik ürünleri
yerli ve milli olarak üretebilmenin ne
kadar önemli olduğunu çok iyi
biliyoruz. Potansiyel krizlerde
dünyada da büyük bir çip krizi
yaşanılması kaçınılmaz.  

Milli IP sistemleri
“Ticarileşme açısından milli IP, en kritik konu

olacak. Yongatek Microelectronics olarak görüntü
işleme, haberleşme, arayüz ve temel analog IP’ler için
havuz oluşturmaya çalışıyoruz. Yerli, milli IP havuzunun
genişletilmesini ve özgün patentlerin oluşturulmasını
hedefliyoruz.”

IP havuzumuzu genişletmeliyiz

“Ülkemizdeki mikroelektronik ekosistemini, bu IP ve

patent havuzunu genişletmek için seferber etmeliyiz. Böylece

dünya marketine çip satabiliriz. Stratejik bir yol haritası ile

Türkiye, Malezya gibi çip üretim üssüne dönüşebilir. Çip

sektörü dünyaya entegre olmadan yürütülebilecek, başarılı

olunabilecek bir sektör değil. Büyük oyuncuları ülkemizde

yatırım yapmaya davet etmeliyiz.”

Teknolojik bağımsızlık  
“Ulusal kimlik kartları, pasaportlar ve savunma

alanında kullanılacak çipler, uydu haberleşmesi ve 
5G çipleri yerli tasarlanmalı ve yerli teknolojilerle 
üretilmeli. Teknolojik olarak bağımsız olmak zorundayız.” 

“Kırmık; ham videoyu alıp,
sıkıştırıp, bir kanal üzerinden
iletiyor, sıkıştırılmış görüntüyü

şifreleyebiliyor. Karşı tarafta da
şifrelenmiş veriyi çözüp, gösterimini
yapabiliyor. Seri üretime geçecek
yeni versiyonunda AI, H265 Video

Codec ve gelişmiş video 
iyileştirme fonksiyonları

destekleniyor.” 

Sıkıştırıp
şifreliyor 

“Türkiye’de birçok üniversite
ve akademisyen ile yakın

işbirliklerimiz ve çalışmalarımız
mevcut. Lisans ve yüksek lisans
öğrencilerine sektör tecrübesi

kazandırıp, yetişmiş insan
kaynağımızı artırmak

amacındayız.” 

Üniversite
sanayi işbirliği 
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2023’te geliyor 

Rifat
Demircioğlu

Ali
Baran
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Lityum fiyatını 
yüzde 355 artırdı

S
ON yıllarda hız
kazanan temiz enerji
dönüşümüyle kritik
minerallerin de önemi

artıyor. Lityum, bakır, nikel
gibi pek çok kritik mineral,
rüzgar türbinleri, güneş
panelleri ve bataryalar başta
olmak üzere birçok temiz
teknoloji ürününde
kullanılıyor. Bu teknolojilerin
yaygınlaşması ise giderek
daha fazla kritik minerale
ihtiyaç duyulacağı anlamına
geliyor. Bataryaların
performansı, ömrü ve enerji
yoğunluğu açısından kritik
önemdeki minerallerden biri
olan lityum talebinin yüzde
30’unu halihazırda temiz
enerji teknolojileri
oluşturuyor. Bu oranın 2040’a
kadar yüzde 75’e yükseleceği
öngörülüyor. 

ÇİN’İN KAPASİTESİ
Temiz enerji

teknolojilerinden kaynaklı
lityum talebinin, diğer kritik
mineraller arasında en hızlı
büyümeyi göstermesi
bekleniyor. Lityumun maden
olarak üretiminin yüzde
52’sinin Avustralya, yüzde
22’sinin Şili ve yüzde 13’ünün
Çin olmak üzere coğrafi olarak
dünyanın kısıtlı bölgelerinde
gerçekleşmesi tedarik
risklerini de beraberinde
getiriyor. Lityum madeninin
batarya veya benzeri
ürünlerde kullanılabilmesi için
lityum kimyasalına ve lityum
hidroksite dönüşmesi, bunun
için de işlenmesi ve rafine
edilmesi gerekiyor. Küresel
lityum işleme kapasitesinin
yüzde 60’ı tek başına Çin’de
bulunuyor. Bu nedenle, Çin’de
lityum tedarikini kesintiye
uğratabilecek herhangi bir
aksaklık fiyatlara artış olarak
yansıyor.

IEA VERİLERİ
Uluslararası Enerji

Ajansı’nın (IEA) verilerine
göre, lityumun ton başı fiyatı
31 Ağustos 2021’deki 13 bin
154 dolar seviyesinden, 
31 Ağustos 2022’de 59 bin 928
dolara yükseldi. Fiyatlar, bir
yılda yüzde 355 arttı. Öte
yandan, lityumun ton başı
fiyatı Ocak 2022’de 36 bin 
962 dolarken, bu yıl başından
beri yüzde 62 yükseldi. 

EV-volumes internet bazlı
elektrikli araç satış veri

sağlayıcısından derlenen
bilgilere göre, küresel elektrikli
araç satışları geçen yıl bir
önceki yıla göre yüzde 108
artışla 6.75 milyon adede
ulaştı. Satışlardaki yükselişe
rağmen yükselen girdi
maliyetlerinin toplam
büyümeyi olumsuz
etkileyebileceği öngörülüyor.

YÜKSELEN TALEP
IEA Enerji Analisti Tae-

Yoon Kim, lityumun fiyatının
Rusya-Ukrayna savaşından

diğer mineraller kadar
etkilenmediğini, Rusya’nın
alüminyum, nikel ve
paladyum gibi minerallerde
olduğu gibi lityumda da
büyük üretici olmadığını dile
getirdi. Lityum fiyatlarındaki
artışın, elektrikli araç sektörü
kaynaklı hızlı büyüyen talebe
bağlı olduğunu kaydeden
Kim, “Bazı kritik
minerallerdeki fiyat artışları
daha kısıtlı oldu ama lityum
fiyatları şu ana kadar oldukça
yüksek seyrediyor. Bunda
elektrikli araç sektöründe
artan talebin yanı sıra, Çin’de
son dönemde aşırı hava
olayları ve arz kısıtları
nedeniyle yaşanan elektrik
kesintilerinin de etkisi var.
Lityum işleme kapasitesinin
yüzde 60’ının Çin’de olması
tedariki direkt etkiliyor” diye
konuştu. Kim, elektrikli araç
sektörünün lityum talebinin
2020’de 140 kiloton iken,
2021’de neredeyse iki katına
çıkarak 270 kilotona ulaştığını
söyledi. Bu yıl da talebin
2021’deki seviyeyi aşmasını
beklediklerini ifade eden Kim,
“Lityum piyasası diğer
minerallere göre daha küçük.
Bu nedenle de talepteki hızlı
artışlar fiyatlarda daha büyük
etkiler yapabiliyor” dedi.

Elektrikli araç bataryaları için kritik önemdeki lityumun fiyatı son bir
yılda yüzde 355 arttı. Uzmanlar lityumun fiyatının Rusya-Ukrayna savaşından
diğer mineraller kadar etkilenmediğini belirtirken, artışın elektrikli araç
sektörü kaynaklı hızlı büyüyen talebe bağlı olduğunu kaydediyor. 

Elektrikli araçların enerji krizine karşı bir
kontratak olduğunu belirten IEA Başkanı Fatih

Birol, şöyle konuştu: “Elektrikli araçlar krize
karşı kontratak olarak karşımıza çıkıyor. 2020
yılında dünyada satılan araçların yüzde 4’ü,

2021’de ise yüzde 9’u elektrikli araçtı. Bu sene
dünyada satılan araçların yüzde 15’e yakının

elektrikli araç olacağını düşünüyoruz.
Önümüzdeki 5-6 sene içinde bu rakam yüzde

40’lara çıkacak. Avrupa, Çin ve ABD’de
elektrikli araçların mevcut krize cevapta 

önemli bir rol oynayacağını 
düşünüyorum.” 

Piyasa payı
yüzde 15’e çıkabilir

Fiyatlar planlanan projelere bağlı
Lityumda kontrat fiyatlarının

genellikle spot fiyatlara dayalı
seyrettiğini fakat spot fiyat
değişimlerinin kontratlara daha
sonra yansıdığını belirten IEA
Enerji Analisti Tae-Yoon Kim, şu
değerlendirmelerde bulundu:
“Lityumda hâlâ oldukça yüksek
olan spot fiyatların bu yıl sonunda
veya 2023’ün başında daha 
makul bir seviyeye gelmesini

bekleyebiliriz. Fakat fiyatlardaki bu
düşüş, özellikle Arjantin,
Avustralya, ABD, Kanada ve Yeni
Zelanda’da planlanan bazı
projelerin planlanan şekilde
devreye alınmasına bağlı. Yeni
tedarik kapasitesi oluştukça
fiyatlar biraz da olsa düşüş
gösterecektir. Bu nedenle maden
tarafından ziyade işleme ve rafineri
tarafında tedarik açısından daha

fazla baskı var. Piyasanın henüz
büyük bir tedarik kısıtıyla
karşılaştığını söyleyemeyiz fakat
potansiyel bir tedarik kısıtı, söz
konusu yeni projelerin takvime
uygun şekilde devreye
girmemesiyle yaşanabilir. 
Elektrikli araç satışları artmaya
devam eder ama yüksek fiyatlar,
satışların büyüme hızını 
sekteye uğratabilir.”

ELEKTRİKLİ ARAÇTAKİ HIZLI BÜYÜME

TEKNOLOJİ



16 Eylül 202218 TARIM

İS
TA

NB
UL

HUKUK

GÜNDEMİ

Av. Muhammet AKSAN

Amme Alacaklarının Tahsil Usulü
Hakkında Kanun’un 58/5 fıkrası, 
2 Ağustos 2022 tarihli Resmi
Gazete’de yayımlanan 21 Nisan 2022
tarihli 2021/119E., 2022/48K. sayılı
Anayasa Mahkemesi kararıyla
Anayasa’ya aykırı olduğu
gerekçesiyle iptal edilmiştir. 

Kamu alacağını borçlusunun
ödememesi halinde, ödeme emri
düzenlenmektedir. 58. madde
uyarınca ödeme emrini tebliğ alan
kamu borçlusunun dava açma hakkı
düzenlenmiş, borçlunun ödeme
emrine karşı 3 şekilde itiraz etme
hakkı bulunmaktadır. Tahsil
aşamasına gelen kamu alacaklarına
karşı dava açılabilmesi için kamu
borçlusu tarafından birtakım
gerekçeler ileri sürülmelidir. 

1. Borcun bulunmadığı, 
2. Borcu kısmen ödediği, 
3. Zamanaşımı itirazlarıyla

birlikte tebliğ tarihinden itibaren 
15 gün içerisinde alacaklı olan kamu
idaresinin işlerine bakan vergi
mahkemesine itirazda
bulunabilmektedir. 

Amaç, mahkemelerin meşgul
edilmesini önlemek ve kötü niyetli
borçlunun ödeme emrine itirazı ile
alacağın tahsilini geciktirmesini
engellemekti. 

Anayasa Mahkemesi, 58/5 fıkrası
için borçlunun mülkiyet hakkını
sınırladığını ve itiraz konusu kuralın
kanunilik şartını taşıdığını, mülkiyet
hakkının kamu yararı amacıyla
sınırlanabileceğini, iptali istenen
kural ile gereksiz yere dava
açılmasını zorlaştırarak tahsilinin
sürüncemede bırakılmasının
önlenmesiyle kamu yararının
amaçlandığını, diğer bir yandan
mülkiyet hakkına getirilen söz
konusu sınırlamanın meşru bir
amaca dayanması dışında ölçülü de
olması gerektiğini belirtmiştir. 

Ölçülülük ilkesinin üç alt ilkesi
olan; 

1. Elverişlilik, 
2. Gereklilik, 
3. Orantılılık yönünden

inceleyerek haksız çıkma zammının
Anayasa’ya aykırı olduğu sonucuna
varmıştır. Kamu alacağının
tahsilinin sürüncemede
bırakılmaması amacının
gerçekleştirilmesi için elverişli
olmadığına karar verilmiştir. Tarh
işlemine karşı açılan dava
kesinleşmeden söz konusu
tarhiyattan kaynaklanan kamu
alacağı için ödeme emri
düzenlenebileceği
değerlendirildiğinde, ödeme emrine
karşı dava açılmasının iptale konu
yüzde 10 oranında haksız çıkma
zammı ile önlenmeye çalışılmasıyla
gereklilik ölçütü de
karşılanmamıştır. Haksız çıkma
zammının hesaplanması açısından
bir üst sınır öngörülmediği, söz
konusu kuralın mahkemelere ve
hakime somut olayın özelliklerini
değerlendirme imkanı sağlamadığı,
takdir yetkisi de tanımadığı,
dolayısıyla borçlularının, kamu
alacağına kıyasla önemli bir tutarda
haksız çıkma zammı ödemek
durumunda kalabilecekleri
açısından ise düzenlemenin
borçluları üzerinde orantısız külfet
oluşturduğunu değerlendirmiş,
iptale konu uygulamanın mülkiyet
hakkını ihlal ettiği sonucuna
varılmıştır. 

Haksız çıkma zammı
uygulamasının hak arama
özgürlüğünü de sınırladığı
belirtilmiş, düzenlemenin yargı
yoluna başvurmayı zorlaştırması ve
caydırması anlamında ölçülülük
ilkesine aykırı olduğunu
değerlendirerek, söz konusu
hükmün amir madde 58/5 fıkrasını,
Anayasa’nın 13., 35. ve 36.
maddelerine aykırı olması sebebiyle
iptal etmiştir.

Haksız çıkma
zammı uygulaması

iptal edildi

TARIM ve Orman Bakanlığı’nın ‘Ziraat
Bankası ve Tarım Kredi Kooperatiflerince
Tarımsal Üretime Dair Düşük Faizli
Yatırım ve İşletme Kredisi
Kullandırılmasına İlişkin Uygulama
Esasları Tebliğinde Değişiklik Yapılmasına
Dair Tebliği’, Resmi Gazete’de
yayımlanarak yürürlüğe girdi. Buna göre,
tarımsal faaliyetler veya sulama tarifesine
tabi elektrik faturaları için üretim konusu
ayrımı yapılmaksızın kredi sağlanacak.
Kooperatif, birlik veya üreticilerin yeni
faturalarını ödemek amacıyla söz konusu
krediden yararlanabilmeleri için birikmiş
veya normal ödeme günü geçmiş,
ödenmemiş veya taksitlendirilmemiş
tarımsal elektrik borçlarının,
taksitlendirilerek ödenen veya ödenecek
borçları varsa bununla ilgili gecikmiş
taksitlerinin bulunmaması gerekiyor.

KANATLI ÜRETİCİSİNE
KREDİ
Tebliğin kapsam yılı 1 yıl uzatılarak 

31 Aralık 2023 oldu. Kuluçkahane (ticari
amaçla civciv çıkaran) için 1.000 adet ve
üzeri kapasitelerde işletme kuran veya
kurulu işletme kapasitesini asgari bu
kapasitelere çıkaran üreticilere de kanatlı
hayvan yetiştiriciliği kapsamında yatırım
ve işletme kredisi kullandırılacak. İşletme
kredisi kullanacak kuluçkahanelerin
faaliyet onay belgesine sahip olmaları
gerekecek. Kanatlı sektörüne yönelik
yatırım ve işletme kredisi kullanacak
kanatlı işletmeleriyle kuluçkahane
işletmelerinin aynı gerçek kişi ya da aynı
tüzel kişiliğe ait olma zorunluluğu
bulunmayacak. Gerçek ya da tüzel kişiler
sadece kanatlı işletmesi ya da sadece
kuluçkahane sahibi olabilecek. Damızlık
kanatlı hayvanların ve damızlık
yumurtaların, damızlık büyük ebeveyn,
damızlık ebeveyn olduklarını gösteren
sağlık sertifikası veya fatura istenecek.
İşletme kredisi kullanacak damızlık kanatlı
işletmelerinin Bakanlıktan alınmış damızlık
kanatlı işletmeleri ile kuluçkahane
işletmelerinin ilgili faaliyet onay 
belgelerine sahip olmaları gerekecek.

ARONYA STRATEJİK BİTKİ 
Öte yandan aronya, stratejik bitki üreten

üreticilerin faiz indirimli kredi
kullanabilecekleri bitkiler arasına eklendi.
Örtü altında yapılan muz yetiştiriciliğine
yönelik ise yeni yatırım kredisi
kullandırılmayacak. Yeni kullandırılacak
işletme kredilerinde özellikli kriter indirim
oranları uygulanmayacak. Sulama
birliklerinin, sulama tesislerinin 
elektrik ihtiyaçlarını, güneş enerjisi
kaynağından üretmek için gerekli olan 
alet-ekipman alımı ve tesis kurulumu
konularındaki kredi talepleri düzenleme
kapsamında değerlendirilecek. 

Tarımda elektrik
bedeline kredi 

Ziraat Bankası ve Türkiye Tarım Kredi Kooperatifleri
(Tarım Kredi), tarımsal faaliyetler veya sulama tarifesine
tabi elektrik fatura ödemeleri için kredi verecek.

Mazot ve gübre desteği 
6 ay öne çekilecek

Tarım ve Orman
Bakanı Vahit Kirişci,

2022 yılının mazot ve
gübre desteğini 6 ay

öne çekeceklerini
açıkladı. Bakan, ayrıca,

1 Ekim’de çiftçilerin 
e-Devlet üzerinden

Çiftçi Kayıt
Sistemlerine giriş
yapabileceklerini

söyledi.

T
ARIM ve Orman Bakanı
Vahit Kirişci, Çukurova
Kalkınma Ajansı’nda
düzenlenen Tarım Sektörü

Temsilcileri Toplantısı’nda, 
2022 mazot ve gübre 
desteklerini 2023 Mart ayına
bırakmayacaklarını, 6 ay öne
çekeceklerini müjdeledi. Bakan
Kirişci, çiftçinin ihtiyacı olan mazot
ve gübre desteğini kullanması için
Ziraat Bankası kartına doğrudan
yükleyeceklerini açıkladı. Kirişci,
“Birincisi, buraya yüklemiş
olduğumuz mazot ve gübre
desteklerini 6 ay öne almış

olacağız. İkincisi bunları ayni
olarak oraya yüklemiş olacağız.
Üçüncüsü de o kartı kullanarak
mazot ve gübreyle ilgili alışverişini
yapacak” diye konuştu. 

1 EKİM’DE E-DEVLETTE

Ziraat Bankası aracılığıyla
üreticilere verilen kredinin limitinin
de artırılacağını bildiren Bakan
Kirişci, “Bir diğer uygulamamız da
100 bin lira olan Ziraat Bankası’nın
kullandırdığı kredinin 200 bin liraya
çıkarılmasını sağlayacağız. Bu 
200 bin liralık limitin 100 bin liralık
kısmını yine karta yükleyeceğiz ve

yine ayni olarak kullanılmasını
sağlayacağız” dedi. 

Tarımsal desteklerin
sadeleştirilmesi kadar desteklerin
dayandığı verilerin
dijitalleştirilmesinin de önemli
olduğunu söyleyen Kirişci, “1 Ekim
itibarıyla çiftçilerimiz Çiftçi Kayıt
Sistemlerine girişlerini e-Devlet
üzerinden yapacak. Bilgilerinin
güncellenmesi gibi konular da 
yine bu çerçevede yürütülüyor
olacak” şeklinde konuştu. 

SÖZLEŞMELİ TARIM

Sürdürülebilirliğe dikkat

çeken Kirişci, şöyle devam etti:
“Arz tarafıyla talep tarafını
birbirlerine yaklaştırmak ve
birbirleriyle hemhal kılmak
durumundayız. Bunun adı
sözleşmeli üretim. Bu şeker
pancarında başarılı bir şekilde
uygulanıyor. Bilhassa
üreticimizin ama genelde iki
tarafın da hukukunu gözeten bu
sözleşmeli tarım mevzuatıyla
ilgili çalışma, Meclisimizin
açılışıyla ilgili milletvekillerimiz
tarafından sunulmuş olacak.
Bunu da kendi çiftçilerimize
kazandırmış olacağız.” 
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Kitapta
yazarlar; Pera,
Üsküdar, Tarabya,
Büyükdere,
Sultanahmet, Dev
Dağı, Hünkâr
Çayırı, hisarlar,
boğaz yalıları,
camiler, su
bentleri, sarnıçlar,
Bizans anıtları, kütüphaneler,
mezarlıklar, pazarlar ve
hapishanelerin yanı sıra Osmanlı
bürokratları, polisleri, köleleri ile
Osmanlı eğitimi, edebiyatı ve
kütüphaneleri gibi birçok konuya
değinerek, 185 yıl öncesinin
İstanbul’unu anlatıyor.

J.F. Michaud ve J.J.F. Poujoulat
Say Yayınları

Bu kitapta,
genel olarak
darbelerin
muhtemel
ekonomik
sonuçları analiz
ediliyor ve bu
çerçevede
Türkiye’deki
darbelerin
ekonomik maliyetlerinin izi
sürülüyor.

Kolektif
İstanbul Ticaret Odası Yayınları

İmparatorluklar 
şehri İstanbul 1830

Demokrasi ve
ekonomi: Askeri
müdahalelerin
Türkiye’ye maliyeti

Dünya sofrası 
geniştir

“Her kim bu kapıya
gelirse, ekmeğini verin
ve inancını sormayın.
Allah katında ruh
taşıyan herkes, Ebu’l
Hasan Harakâni’nin
sofrasında ekmeğe
layıktır.”

İşte, dünya
sofrasının genişliğine
ve herkese yer
olacağına dair bir tespit ve tavsiye.
Sözün sahibi hakkında kısa bir bilgi
vermeli.

Ebu’l Hasan Harakâni Hz.’leri, bin yıl
önce Anadolu’ya gelmiş, Anadolu’nun
fethine öncülük etmiş ve Anadolu
irfanının temelini atan tasavvuf
erlerindendir. Kars’ta metfundur.

Evet, dünya sofrası geniştir. Dünyaya
gelen her insan, bu sofraya hem katkıda
bulunur hem de yer, içer, beslenir. Rızık
döngüsünü izlediğimizde yerküreye
dağılmış insanlar, hiç bilmedikleri,
gitmedikleri, gelmedikleri, tanımadıkları
kimselerle paylaşımda bulunurlar.

Gündüz geceye, gece gündüze,
günler günlere, saniye saniyeye
devredilirken, kimi coğrafyalar geceyi,
kimi kıtalar gündüzü yaşarken,
dünyanın bir ucundan diğerine,
insanlığın istifadesi için üretilen yiyecek,
giyecek, içecek ve bilumum ihtiyaç
malzemeleri, seyrüsefer halinde akıp
durur.

Merkezi üretimle birlikte ithalat-
ihracat adı altında alınıp satılan
bilumum ihtiyaç malzemeleri, izahı zor
bir rızık sistemi içerisinde dünya
sofrasını oluşturur. Dolayısıyla dünya
sofrasındaki yerimizi muhafaza
edebilmek ve daha çok katkı
sunabilmek için işimize olan
samimiyetimizi ve sahipliğimizi, geniş
bir yürekle, kalple, gönülle
taçlandırmalıyız.

Yeri gelmişken, söze bir bilgenin
öğretisiyle yol verelim. Bu tür
hikâyelerin yeri, yurdu, sahibi belli
değildir. İnsanlığa mal edilmiş dünya
sofralarının başlıca mevzularındandır.
Bu tür hikâyeler genellikle şehrin veya
beldenin birinde geçer. İnsanı imar 
eden söz hazineleridir.

HHH

Şehrin birinde; tatlı dilli, geniş
yürekli, hayatı seven, canlı cansız her
varlığın vazifesi olduğuna inanan
bilgemize; çalışmaktan haz etmeyen,
işinden, aşından, çevresinden bıkıp,
sürekli şikâyet eden bir zat, halini dile
getirerek yardım istemiş.

Şahsın hayattan vazgeçmiş halini
gören bilgemiz gayet sakin demiş ki:

-Bak evladım, şurası mutfak, içeri gir,
bir bardak su, bir miktar tuz ve bir
yemek kaşığı getir. Adam istenilenleri
alıp getirmiş. Bilgemiz, bardaktaki suya
gelen tuzu atıp karıştırdıktan sonra
içmesini söylemiş. Şikâyet küpü olan
şahıs, tuzlu suyu daha ağzına götürür
götürmez dışarı boca etmiş ve:

-Ama efendim, yaptığınız şeye bakın,
hiç tuzlu su içilir mi, diye sitem etmiş.
Bilgemiz bunun üzerine bir kaşık tuzu
evin önündeki havuza atmasını ve suyu
karıştırmasını istemiş. Adam şaşkınlık
içerisinde istenileni yaptıktan sonra
bilgemiz:

-Haydi, şimdi bu sudan bir bardak
doldur ve iç bakalım, yine tuzlu gelecek
mi, demiş. Adam havuza karıştırdığı
tuzlu sudan bir bardak içmiş ve tuzu
hissetmediğini, suyun normal olduğunu
belirtmiş. Bilge, bunun üzerine genç
adama dersini vermiş:

-Evladım, bir kaşık tuz hep aynıdır.
Onu acı ya da tatlı yapan, bulunduğu
ortamın büyüklüğüdür. İşte, göğsü dar
olan insanla geniş olanın farkı
buradadır. Yüreğini ne kadar geniş
tutarsan, dertlere ve acılara
tahammülün o kadar fazlalaşır.

Evladım, dünya sofrası geniştir,
herkese yer vardır. Bu sofraya katkı
verirken veya istifade ederken,
karşılaşacağın problemler ne kadar
büyük olursa olsun, geniş bir yürekle
karşıladığın zaman hepsinin üstesinden
gelebilirsin.

Esas olan meselelere geniş bir
pencereden olgunlukla bakabilmek,
aceleye getirmeden, sessiz, sakin ve
sabırla çıkış yolları aramaktır.

Sabır, temiz yürekli insanların işidir,
sabırsızlık ise hayatı bir an önce tüketip,
günü ve saati belli olmayan ecele, öfkeye
ve hırsla koşmaktır. Unutma! Hırs
tüketir, sabır yaşatır. 

Hüseyin
ÖZTÜRK

Tüketimle değişen 

Sonba-
harın

etkisinin
yavaş yavaş
hissedilmeye

başlandığı şu
günlerde

beklenmedik
bir hava olayıyla

karşılaşmak
istemeyenler,
saat saat hava
tahminlerine
başvuruyor.

Bundan yüz yıl
önce daha

tahmin
edilebilir bir

iklimi olan
İstanbul için
uzmanların

görüşü ise 
ortak, “Ne kadar

çok israf, 
o kadar çok

değişik İstanbul
iklimi.”

S
ONBAHARIN renkleri,
İstanbul’u yavaş yavaş
kaplamaya başladı. Kadim kentin
sokakları güz yağmurlarıyla

ıslanmaya başlarken, beklenmedik bir
hava olayı ile karşılaşmak
istemeyenlerin en çok sorduğu soru,
“Yarın hava nasıl olacak?” oluyor. Son
yıllarda ani fırtına, kuvvetli yağmur ve
dolu olaylarına daha çok maruz kalan
İstanbul’da, bundan bir buçuk asır önce,
“Bu gece ay sarı, öyleyse yarın hava
yağmurlu olacak” cümlesi yeterli iken,
artık saatlik hava tahminlerine ihtiyaç
duyuluyor. Konunun uzmanlarına göre
tüketim ve israfın artması ise kadim
kentin kadim iklimine etki eden en
büyük unsur.

YÜKSEK YAPILAŞMA 
Donan boğaz, soğuklar nedeniyle aç

kalıp şehre inen kurtlar, temiz su
kaynaklarının donmasıyla kesilen
sular… İstanbul’un iklim tarihinde
yerini alan kışlardan tarihe bu notlar
düşmüştü. Bir zamanların bu ‘yazı yaz,
kışı kış gibi geçen’ İstanbul’undan 
geriye mevsim geçişleri arasında çok
büyük farklar olmayan İstanbul 
kaldı. Şu an tüm Türkiye’de mevsimsel
bir geçiş olduğunu, bundan büyük
şehirlerin daha çok etkilendiğini belirten
konunun uzmanları, İstanbul için en
büyük tehlike alarmlarından birinin 
ise yüksek yapılaşma olduğunu 
ifade ediyor.  

ATMOSFERE BATTANİYE
Haddinden fazla tüketimin

haddinden fazla enerji kaybı olduğunu
söyleyen İstanbul Teknik Üniversitesi
Meteoroloji Mühendisliği Öğretim
Görevlisi Prof. Dr. Hüseyin Toros, 
“Bir nevi atmosferin üzerine battaniye
örtülmüş gibi oluyor” dedi. Yüksek
miktarda salınım gösteren enerji, iklim
olaylarında da değişimleri beraberinde
getiriyor. Ayrıca betonlaşmanın da
İstanbul iklimini değiştirdiğini belirten
Toros, “Yağmur suyunun toprakla
buluşacağı boşluklar lazım” dedi. 

RÜZGARIN YÖNÜ 
Asırlık kent, bundan yüz yıl önce

alçak katlı binalarla süslüydü. Gönlünce
esen rüzgar; karı, yağmuru ona göre
getiriyor ve şehrin doğal iklimi de
korunuyordu. Yapılan araştırmalara
göre, son yıllarda şehirlerde yükselen
çok katlı yapılar ısı ada etkisi
oluşturuyor ve bu da iklim şartlarında
değişimleri beraberinde getiriyor.
Özellikle camla
kaplanan yüksek
yapıların bir tür
mercek etkisi
oluşturarak ısı
yayılımını
etkilediği de
yapılan
araştırmalar
arasında. 

İstanbul iklimi 

Dut çoksa
kış karlı

Hava tahminleri,
günümüzde
yüzlerce 
teknolojik aletin
kullanımı ile
yapılıyorken, eskiden
halk metodolojisiyle
yürütülüyordu. 
Dut çoksa kış karlı
geçecek, sarmaşık
çiçekleri koparsa ya
da kümes hayvanları
uyuşuk olursa
yağmur yağacak, 
ay sarı renkli ise
ertesi gün yağmurlu,
kırmızı ise hava
rüzgarlı, donuk
renkli ise bozuk
olacak gibi tahminler
bunlardan
bazılarıydı. 

80’ler: İlk sunum
Bugün cep

telefonlarına 
anbean düşen hava
tahminleri, bundan
yaklaşık yarım asır
önce televizyonların
başında
bekleniyordu. 

   Hava tahmini
raporlarının TV
ve radyo kanalı
ile vatandaşla
buluşması, ilk
olarak 80’li
yıllarda başladı.
Söz konusu
yıllarda tahminler
sadece TRT’nin

radyo ve televizyon
yayını ile halkla
buluşuyordu. Hava
tahminleri radyoda
üç kez veriliyor,
TV’de ise akşam
saatlerinde bir
sonraki günün
tahmini şeklinde
yayınlanıyordu. 

Türkiye ilk 10’da Dünya Meteoroloji Örgütü tarafından yapılandeğerlendirmeye göre, Türkiye hava tahminlerisıralamasında geçtiğimiz yıl ilk 10’a girdi. Türkmeteorolojisi gün gün, saat saat yapılan tahmin-
lerde yüzde 92’lik başarıya erişmiş durumda. 

Osmanlı
İstanbul’u,
sistematik olarak hava tahminlerine
ilk kez 1867 yılında kurulan Kandilli
Rasathanesi ile kavuştu. İlk olarak
Pera Caddesi’ne deniz
seviyesinden 74 metre yukarı
kurulan rasathanede yapılan
tahminler Posta, Telefon ve Telgraf
ile Demiryolları İdarelerine
bildirilerek kullanıcıların hizmetine
sunuldu. 

Telgrafla
gelen
tahmin 

Merkezlerin çoğalması 
Kandilli Rasathanesi’nin kurulmasından altı

yıl sonra Viyana’da ilk Uluslararası Meteoroloji
Kongresi yapıldı. Kongrede Osmanlı
İmparatorluğu da temsil edildi. Kongreden
sonra hava tahmini yapan bölgelerin sayısının
altıya çıkarılmasına karar verildi.  Bugün
Türkiye’de hava tahmini için 2 bin 500 adet
gözlem sistemi bulunuyor. 

Sümeyra
Yarış TOPAL



Yerli vagon üretimi hız kazanıyor
Türkiye

Cumhuriyeti
Devlet
Demiryolları
İşletmesi Genel
Müdürlüğü’ne
bağlı
ortaklıkların
birleştirilmesiyle
kurulan Türkiye
Raylı Sistem Araçları Sanayii A.Ş.
(TÜRASAŞ) Sivas Bölge Müdürlüğü
bünyesinde vagon üretimi hızla
devam ediyor. TCDD için imal edilen
vagonların ardından önümüzdeki yıl
450 vagon üretimi gerçekleştirecek.
Çeşitli tiplerde yük vagonları üreten
TÜRASAŞ, nisan ayında TCDD’ye,
konteyner taşıyacak Sgrms tipi

vagonların teslimini
yapmıştı. Şirket
ayrıca, TCDD
Taşımacılık,
TÜBİTAK RUTE ve
özel sektör işbirliği
ile geliştirilen 
E 5000 Milli
Elektrikli Anahat
Lokomotifinin

prototip imalatını da yapıyor.
Üretimde robot da kullanmaya
başlayan şirket, 2023 yılında milli hızlı
tren prototipinin tamamlanmasının
ardından metro, tramvay tasarım ve
üretimi dahil, her çeşit raylı sistem
araçlarının ve kritik alt bileşenlerinin
tasarlanıp üretildiği bir merkez 
haline gelecek. 

Yeni hedef 
saatte 225 kilometre hız

MİLLİ ELEKTRİKLİ TRENDE

Milli elektrikli
tren seti üretimi
kapsamında saatte 160
kilometre hıza uygun
prototipin montajı ve
fabrika testleri
tamamlandı. Projeden
elde edilen birikim ve
tecrübeyle saatte 
225 kilometre hıza
çıkabilen elektrikli
tren üretilmesi
hedefleniyor.

T
ÜRKİYE Raylı Sistem
Araçları Sanayii
Anonim Şirketi
(TÜRASAŞ), milli

elektrikli tren çalışmalarını
sürdürüyor. Milli elektrikli
tren setinin üretim ve test
çalışmaları, Ulaştırma ve
Altyapı Bakanlığı’na bağlı
TÜRASAŞ’ın Sakarya Bölge
Müdürlüğü’nde devam ediyor.
TÜRASAŞ Sakarya Bölge
Müdürü Erdal Aba, trenin
frenleme, hız ve genel testlerinin
devam ettiğini belirtti. Yapımı
tamamlanan iki trenin üretim
tesisinde bulunan rayların

üzerinde yürütüldüğünü ifade
eden Aba, yıl sonunda
çalışmaları bitirmeyi
planladıklarını belirtti.

TREN SETİ
Milli elektrikli tren seti

üretimi kapsamında saatte 

160 kilometre hıza uygun
prototipin montajı ve fabrika
testleri tamamlandı. Söz
konusu tren setlerinin hızlı tren
hatlarında kullanılmak üzere
gerekli tasarım değişikliklerinin
sağlanmasıyla saatte 225
kilometre hıza çıkabilen Milli
Hızlı Tren Projesi’nin hayata

geçirilmesi hedefleniyor.
TÜRASAŞ bünyesinde yabancı
firma lisansıyla elektrikli ve dizel
lokomotif üretilirken, söz
konusu projelerden elde edilen
tecrübenin milli elektrikli
lokomotif üretiminde
kullanılması amaçlanıyor.

Kamu kaynakları öncelikle 
demiryolu yatırımlarına

2023-2025
Dönemi Yatırım
Programı
Hazırlama
Rehberi’ne göre,
ulaştırma alanında
demiryolu projeleri
ile ikinci hat
yapımlarına
öncelik verilecek.
Ulaştırma alanındaki kamu yatırımlarında
gelecek 3 yılda Konya-Karaman-Niğde-
Mersin-Adana-Osmaniye-Gaziantep,
Ankara-Sivas, Ankara-Afyonkarahisar-
İzmir, Bandırma-Bursa-Yenişehir-
Osmaneli, Halkalı-Kapıkule demiryolu
projeleri ile ikinci hat yapımlarına öncelik
sağlanacak. Öte yandan, önemli yük
merkezlerine iltisak hattı yapımı, hat
kapasitesi ve verimliliğini artıracak
projeler ile raylı sistem araçlarının yerli
üretimine öncelik verilecek.

Toplu taşımada
trafik yoğunluğu ve
yolculuk talebindeki
gelişmeler dikkate
alınarak, karayolu
sistemlerinin yetersiz
kaldığı
güzergahlarda raylı
sistem alternatifleri
değerlendirilecek.

Raylı sistemlerin, işletmeye açılması
beklenen yıl için doruk saat-tek yön
yolculuk talebinin tramvay sistemleri için
saatte asgari 7 bin yolcu, hafif raylı
sistemler için asgari 10 bin yolcu, metro
sistemleri için ise asgari 15 bin yolcu
düzeyinde gerçekleşeceği öngörülen
güzergahlarda planlanması şartı
aranacak. Ayrıca yeni yapılacak yük ve
lojistik merkezleri, yük talebinin yüksek
olduğu demiryolu koridorlarında
planlanacak.


